
L a p u n  Fa 

u to ls ó  s z á m a
A  félév utolsó számában, 

június elején megjelenő la
punkkal egyidőre elbúcsúzunk 
olvasóinktól, lapunk előfize
tőitől,

A nyári szünet után, a tan
év kezdetén, szeptemberben 
jelentkezünk ismét nyári él
ményekkel, őszi tennivalókkal.

A nyári vakáció idejére 
minden kedves olvasónknak 
kellemes nyaralást és jó pihe
nést kíván a „KÖZGAZ
DÁSZ”:

Befejeződött a  képzéskorszerűsítés ITT A NYÁR
tan tervi előkészítése

Befejező szakaszához érke
zett a képzéskorszérűsítés te r
vezési m unkálata.

Az egyetemi tanács 1975. 
április 28-i ülésén elfogadott 
képzéskorszerűsítési javasla
tá t az Országos Oktatási Ta
nács — a  képzési idő módosí
tásával — jóváhagyta, az Ok
tatási M inisztérium pedig el
rendelte folyam atos bevezeté
sét az 1976—77-es tanévtől 
kezdve.

A fentieket figyelembe vé
ve kerültek  kidolgozásra a 
tan terv i irányelvek, tantervek 
és tantárgyprogram ok, figye
lem be véve az általános és 
szakonkénti képzési célokat. 
Az egyetem i tanács m últ heti, 
m ájus 25-i tanácsülésén v ita t
ta  meg és fogadta el a javas
latokat és hozott határozatot 
egyetem ünk új tantervéről és 
tananyagprogramjáról, amely 
a következő tanévtől kezdve 
fokozatos bevezetésre kerül.

A z  egyetem i tanács határo
zata képzésünk továbbfejlesz
tésének lényeges feladatául je 
lölte meg az elméletigényes
ség, a gyakorlati készség és 
önfejlesztő képesség fokozását, 
képzésünk egyetemi jellegé
nek erősítését. Ennek érdeké

ben fejlesztési irányelveink
ben konkretizált feladataink a 
következőképpen tükröződ
nek a tantervben és program- 
javaslatokban.

O  M inden szakon erősíteni 
kell az alapozó és kom p

lex képzést, beleértve a szak- 
és módszertani tárgyak elm é
leti megalapozását.

Ezt a célt szolgálja, hogy a 
kötelező alaptárgyak oktatá
si idejének aránya emelkedik. 
K ét új tárgy kerül bevezetés
re, a  term előerőket tárgyaló 
termelés technikai alapjai és 
a számvitelelmélet megalapo
zását szolgáló könyvviteltan. 
A korábban két félévi közgaz
dasági elm életek története c. 
tárgy oktatása három  félév
re, a szociológia oktatása egy 
félévről két félévre emelkedik. 
Az elméleti megalapozás és a 
komplexitás követelményei
nek fokozott érvényesítése ju t 
kifejezésre a tananyagprogra
mok többségében. E törekvés 
azonban több esetben a politi
kai gazdaságtan, népgazdasági 
tervezés funkcionális — ágaza
ti — és vállalati gazdaságta
nok kölcsönös átfedéséhez ve
zetett. A természetes, hogy a

Nincs még munkahelyed? 
-  Mi segítünk!

Most, hogy közeleg a  nyár, 
egyre többünkben felm erül a 
kérdés: Hol fogunk dolgozni?

Az egyetem KISZ érdekvé
delmi bizottsága idén is sok 
vállalattal felvette a kapcso
latot, hogy minél több m un
kalehetőség közül választhassá
tok ki az érdeklődéseteknek 
legmegfelelőbbet. Ezek a m un
kahelyek megfelelő keresetet 
biztosítanak, s ami még fonto
sabb, szakmai tapasztalatok 
szerzésére, bővítésére is módot 
adnak.

Az idén 30 vállalatnak ír
tunk, s eddig 20 vállalattól ér
kezett nyári m unkaajánlat. 
Fizikai és szellemi m unkát is 
végezhettek. A kereseti lehe
tőség 8—18 Ft/ó között mozog. 
Budapesten és környékén, de 
az ország más nagyobb vá
rosaiban is tudunk m unka
helyet ajánlani.

Az Express Ifjúsági és Diák
utazási Irodához és a  bala
toni ABC áruházakba a jelent
kezési határidő lejárt. Utóla
gos jelentkezéseket nem  tu 
dunk elfogadni.

Még így is nagyon sok hely 
közül választhattok.

Részletes tájékoztatást, a 
m unkalehetőségekről minden 
fontosabb tudnivalót (m unka
kör, fizetés, m unkavállalási 
feltételek, m unkaidő, esetle
ges szolgáltatások . . .  stb.) az 
érdekvédelmi bizottságon, a 
„Nyári m unka” füzetben ta 
lálhattok.

M unkavállalási engedélyt a 
dékáni hivatalban lehet kérni. 
A jelentkezőktől azt kérjük, 
hogy jelentkezésüket, m unká
jukat vegyék komolyan, hogy 
az egyetem és a vállalatok kö
zötti jó kapcsolatok a további
akban is fennm aradjanak. 
Akiknek pedig azon fő a fe
jük, hogy hol fognak lakni a 
következő tanévben, szintén 
keressék fel az ÉB-t. Augusz
tustól m ár biztos sok címet 
fog tartalm azni az „A lbérlet” 
füzet. Esetleges igényeiteket is 
oda írjátok.

Egyelőre sikeres vizsgákat, 
a nyárra kellemes szünidőt és 
jó m unkát kíván: az ÉB.

Szikora M ária

Köszöntjük a felvételizőket!
Alighogy befejeződik a vizs

gaidőszak, a felvételizők né
pes tábora foglalja el az egye
temet, hogy a felvételi bizott
ságok előtt bizonyítsák ké
pességeiket, tudásukat a vá
lasztott szakma elsajátítására.

Az előző évekhez hasonlóan 
idéri is többszörös a tú ljelent
kezés az egyetemen. Az 1976/ 
77-es tanévre 1082 nappali ta 
gozatra jelentkező közül kell 
kiválasztani 390 jövendő egye
temi hallgatót.

A felvételizők közül 437-en 
fizikai m unkát végzők gyer
mekei és a jelentkezők közül 
588 lány.

Az esti és levelező tago
zatra 2985-en jelentkeztek. 
1619-en esti tagozatra (a szám
ban a másoddiplomások is 
szerepelnek) és 1366-an a le
velező tagozatra kérték felvé
telüket.

Az írásbeli vizsgák m ate
m atikai része m ájus 25-én 
zajlott le. A társadalom tudo
mányi tárgyakból (pg„ tö rté
nelem) június 26-án lesz a 
felvételi.

A szóbeli vizsgákra június 
30-tól július 6-ig kerül sor.

A szóbeli felvételi vizsga 3 
—5 tagú bizottságok előtt tö r
ténik. Az elnök m inden eset
ben egyetemi tan ár vagy do
cens, aki egyúttal az egyetemi 
pártbizottságot is képviseli. 
Mellette szaktanár, középisko
lai tanár és a KISZ képviselő
je  vesz részt a felvételiztetés
ben.

A felvételizők a felvételről, 
illetve az elutasításról július 
végén írásban kapnak értesí
tést. A fellebbezések alapján a 
felvételi keretszám  6 százalé
ka (kb. 26 fő) nyerhet pótfel
vételt.

gazdasági elm élet vagy gya
korlat egy-egy fontos kategó
riája  különböző tárgyakban 
más-m ás megközelítésben 
vizsgálva megjelenjen. A prog
ram ok egy része azonban az 
indokolt h a tá rt meghaladó is
métlődést tartalm az, nem  kis 
m értékben a politikai gazda
ságtan tudományos igényű fe
lülvizsgálatra ére tt oktatási 
koncepciója miatt. Felül kell 
vizsgálni a politikai gazdaság
tan oktatási idejét is. A jelen
legi négy féléves oktatás eleve 
szükségessé teszi, hogy az ága
zati gazdaságtanok oktatása 
részben párhuzam osan foly
jék az alapozásra h ivato tt po
litikai gazdaságtannal és az 
erre  épülő népgazdasági te r
vezéssel, ami szükségszerűen 
okoz ismétlődést.

O  Erősíteni kell a külgazda
sági szemléletet, a szocia

lista világrendszer m egismer
tetését, előtérbe kell állíta
nunk a szolgáltatási, s álta
lában az emberi term előerők
kel összefüggő közgazdasági 
kérdések m űvelését, fokozni 
kell a harmadik világról szer
ze tt ism ereteket.

E tartalm i követelm ényeket 
elsősorban a program ok ju t
ta tjá k  érvényre. Tantervi 
ajánlásunkban e fejlesztési célt 
szolgálja a  m inden szakon be 
vezetésre kerülő külkereske
delm i ism eretek  tantárgy, 
külgazdasági és nemzetközi 
kapcsolatok szakon a világ
gazdaságtan oktatásának lé
nyeges bővítése, olyan alterna
tív tárgycsoportok m eghirde
tése, m int pl. a fejlődő orszá
gok és a szocialista országok 
gazdasági, politikai kérdései, a 
társadalmi tervezés, a m un
kagazdaságtan, a területi gaz
daságtan.

A tantárgyprogram okból kü
lönösen erőteljesen rajzolódik 
ki a nem zetközi gazdasági in  
tegráció sokoldalú megközelí
tésének szándéka, ugyanakkor 
további erőfeszítést kell ten 
nünk az in frastruk tú ra  gazda- 
ságtani kérdései oktatásának 
bővítésére.

(Folytatás a 3. oldalon.) Irány  a R óm ai. . . (Fotó: Eszes István)

Vizsgaidőszak. Izgatott, 
nyüzsgő tömeg, mendemondák, 
találgatások, vidám  és \ szomo
rú arcok. M ilyen is ez a vizs
gaidőszak? Olyan m in t tavaly, 
olyan, m int jövőre. Csak egy 
egészen kicsit más: s a tavalyi 
már elmúlt, a következő még 
messze van.

★
Negyedévesek, elm élettörté, 

net.
— Képzeld, befejeztük az 

egyetemet. Ez volt az utolsó 
vizsgánk.

— Hányast kaptatok?
— A  feleségem is, én is né

gyest. 0
— Örültök?
— Nem is tudom . . .  Már ta

nulás közben is beszélgettünk 
erről. Valahogy a levegőben lóg 
az egész. Nem tud juk m ihez 
kötni.

— M ilyen alapon bíráljuk 
m i pl. Ricardo tanait, am ikor 
tudásának töredékével sem 
rendelkezünk. Nem is olvas
tunk egy sort sem tőle erede
tiben. A tankönyvből elolva
som a polgári közgazdák ta
nait, megtanulom azt is, ho

gyan cáfoljuk őket. De az len
ne az igazi, ha az ember az 
eredetit olvasná, s annak 
alapján lenne véleménye, ké
pesek lennénk a továbbgon
dolkodásra . . .  K ét félév alatt 
meg lehet tanulni, de elsajátí
tani . . .  N em  szabadna ezt a 
tárgyat így tanítani.

★
Világgazdaságion, kétféle  

véglet.

— A vizsgáztatót csak a le
xikális tudás érdekelte. M eny
nyi Csehszlovákiában az egy 
holdra jutó műtrágya-felhasz
nálás? Ez lenne a lényeg?

— Három percig feleltem , 
aztán kaptam  egy jelest. Elő
adtam a szabványszöveget, 
ugyanazt, amit már annak 
idején pg-ből és tud. szoc.-ból 
is elmondtam. Most m it szól
jak? Örülök az ötösnek.

Vannak jó példák is. Má
sodévesek, pg. szigorlat.

— Ilyen rendes vizsgáztató
val még nem  találkoztam. Igaz 
csak hármast kaptam, de nem  
is érdem eltem  jobbat. A  ta 
nárnő jó  hangulatúvá tudta  
tenni a vizsgát. Látszott m in 
den kérdésén, hogy az érdek
li, m it tud az ember, és nem  
az, hogy m it nem. így kellene 
vizsgáztatni, emberségesen.

A  másodéveseknek idén a 
statisztika is sok borsot tört 
az orruk alá. A  tanszéken dr. 
Kerékgyártó Györgyné és dr. 
Köves Tibor — a tanszék ne
véhez híven  — statisztikai 
adatokkal is tud már szolgálni.

— Eddig két vizsganap volt, 
az évfolyam nak több m in t fele 
vizsgázott, a bukási arány 15,4 
százalék, az elm últ évek átla
gánál valamivel magasabb. A  
jelesek aránya volt feltűnően  
alacsony, 3,3 százalék.

— Az általános statisztikát a  
korábbi 3 félévhez képest, 
idén már csak két fé lévben ta
n ítjuk, nagyobb anyagból kell 
számot adniuk a vizsgázóknak.

— Egy évvel ezelőtt vezettük  
be azt a rendszert, hogy az 
évközi m unkát is beleszámít
ju k  a vizsgajegybe, ezzel is a  
folyamatos m unkára próbál
tuk ösztönözni a hallgatókat. 
Sajnos, ezt sokan úgy értel
m ezték, hogy m ivel félév  
közben már m egszerezték a 
szükséges pontok egy részét, a  
vizsgára már nem  kell alapo
san készülniük.

— A k ik  még csak ezután  
jönnek vizsgázni, azoknak azt 
tud juk javasolni, hogy ne az 
év közben gyűjtött pontokból 
próbáljanak megélni, a vizs
gán — e pontoktól függetlenül 
— a m inim um ot el kell érni, 
hogy a tudás értékelhető le
gyen.

F. P.
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M iről beszélgettek  apártahpszervezetekben ?

P Ö R G É S
Pólya Zoltán felvétele

Előfordul az is, hogy a b írá
la to t nem  segítségnek, hanem  
m egtám adásnak fogják fel és 
krónikusan megismétlődő el
lentám adásokkal válaszolnak.

Az oktatók és a  hallgatók 
közötti kapcsolat viszonylag 
széles körben form álissá vált, 
kevés a  nevelési jellegű, m é
lyebb hatást k iváltó  kapcso la t

P árttag ja ink  hiányolják a 
határozott és részleteiben ki
dolgozott egyetempolitikai 
koncepciót. Sok tisztázatlan 
kérdést lá tnak  és olyan tö rek
véseket is észlelnek, amelyek 
mögötti cél nem  foglaltatik az 
egyetemi koncepcióban. Hang
súlyozták, hogy m ost m ár vég
re  egy nyugalm asabb időszak
ra  lenne szükség, olyan idő
szakra, am ikor az em bereknek 
az oktatási tevékenységre is 
ju tn a  idejük, m ivel ez az utób
bi években harm adrendűvé 
vált.

Egyesek úgy lá tják , hogy 
vezetési s truk tú ránk  nem 
megoldott. Az egyetemi álla
mi vezetés túlfejlesztett, a  kö
zépvezetés (kari vezetésre 
gondolunk) szűkös lehetőségei 
következtében nem  funkcionál 
hatékonyan.

Az állam i vezetésre vonat
kozó megjegyzésekhez az egye
tem i pártm unkát érintő b írá
la tok  is kapcsolódnak.

P á r t t a g ja in k  h a n g sú ly o z tá k , 
h o g y  a  p á r tv e z e té s  h e ly e s  
s z e re p é n e k  é r te lm e z é s e  a k t ív  
v é le m é n y c s e ré t  té te le z  fe l az  
á lla m i és p á r ts z e rv e k  k ö z ö tt.  
N em  lá t já k  a  P V B  té n y le g e s  
s z e re p é n e k  k ib o n ta k o z á s á t .  
E z t k a p c s o la tb a  h o z zá k  a  f ia 

ta l í tá s  e rő s  ü te m é v e l.

Mi is úgy lá tjuk , hogy a veze
tő  testületeknek a fiatalítás 
m ellett törekedniök kell a 
nagy tapasztalattal rendelke
zők szerepének biztosítására 
is. Vezetőségünk úgy látja , 
hogy jogos az az igény is, m i
szerin t taggyűléseken is n a 
gyobb te re t biztosítsunk a 
PVB-ben, illetőleg a PB-ben 
végbemenő m unka tájékoztató 
jellegű ism ertetésének.

Az ifjúságpolitikával k ap 
csolatban általános igény a  
pártszervezet tagjai és a  
K ISZ-alapszervezetek közötti 
kapcsolatok elmélyítése továb
bi pártm egbízatások útján. 
Felvetődött továbbá, hogy a 
képviseleti, érdekvédelm i és 
szakm ai m unka szétfolyó.

Az egyetemi káder-politika 
eléggé foglalkoztatja a  p árt
tagokat. E vonatkozásban kü
lönböző megjegyzések hang
zottak el. Lényegében vala
m ennyien aláhúzták a n a 
gyobb nyilvánosság és a n a 
gyobb tervszerűség szükséges
ségét e vonatkozásban. Egye
sek úgy látják, hogy kevés fi
gyelem irányul az idősebbek
re.

T ö b b e n  e m líte tte l ; ,  h o g y  a  
m u n k á s o s z tá ly  v eze tő  sze re p e  
az  e g y e tem e n  n e m  n y ilv á n u l 
m eg  e lég g é  a h á trá n y o s  h e ly 
ze tű  h a llg a tó k  tá m o g a tá s á b a n  
és az  o k ta tó i á llo m á n y  fe j
le sz té séb e n . A  k ü lö n b s é g e k  
n e m h o g y  c sö k k e n n é n e k , h a 

n e m  h a lm o z ó d n a k .

A hallgatói pártcsoport tag jai
val folytatott beszélgetés so

rán  elismeréssel nyilatkoztak 
a m unkások kiemeléséről és 
egyetemre irányításáról. P á rt
tagjaink közül többen adtak 
annak  hangot, hogy az oktatói 
felvételeknél is előnyben kel
lene részesíteni a fizikai szár
m azású hallgatókat.

A kari pártszervezet, a kari 
pártvezetőség oktatáspolitikai 
és egyéb tevékenységét a tag
ság többsége nagyon kedve
zően értékelte. Egyik PB-ta- 
gunk úgy fogalm azta ezt meg, 
hogy a  pártszervezet „benne 
van az é let sűrűjében, néha 
ta lán  jobban is m in t kellene”. 
Az első évfolyamról átkerü lt 
hallgatói párttag ja ink  szerint 
„óriási különbséget éreznek 
ahhoz képest, am it az elsős 
pártcsoport nekik nyú jto tt”. A 
m unkát m indenki elismerően 
értékeli, de ugyanakkor sok 
problém át, hiányosságot és 
feladatot is vetnek fel.

L e g tö b b  fe lv e té s  a  p á r tfe -  
g y e le m  fo k o z á s á n a k  ig é n y é 
b e n  k ö rv o n a la z h a tó , to v á b b á  
a  ta g g y ű lé s e k  és p á r tc s o p o r 
to k  é rd e m ib b , h e ly i  je lle g ű  
te v é k e n y s é g é n e k  fo k o z á sá v a l 

k a p c s o la to s .

Jelentős te re t kapott a be
szélgetésekben a sa já t pártcso
port és ezen belül az egyes 
párttagok szerepének értékelé
se. A beszélgető bizottságok 
— előkészítésként — vezetősé
gi ülésen alakították ki a p árt
csoport bizalmi, vagy az illető 
területen dolgozó vezetőségi 
tag előterjesztése alapján elő
zetes véleményültet és fogal
m azták meg azokat a kérdé
seket am elyeket az egyes p árt
tagokkal megbeszélendőnek 
tarto ttak . Bár szűkebb körben, 
kezdetben voltak olyan véle
m ények is, hogy nem  lá tják  a 
tagkönyvcsere és a beszélgeté
sek szükségességét, utólag e 
szükségesség tudatosodott és 
általában az volt jellemző, 
hogy nem csak a  beszélgető 
bizottságok, hanem  párttag 
ja ink  is készültek e beszélge
tésekre.

M a m á r  á lta lá n o s  az  a  v é le 
m é n y , h o g y  a  ta g k ö n y v c se -  
ré v e i k a p c s o la to s  h a tá ro z a to k  
h e ly e se k  v o lta k , s zü k sé g  v o lt 
e r re  az  e sz m e c se ré re , s ő t  e z t 
a z  e sz m e c se ré t  n e m  sza b a d  

a b b a h a g y n i,

A beszélgetések a szám ított
nál hosszabbra nyúltak. Á lta
lában nem  volt szükség arra, 
hogy a bizottságok értékeljék 
a párttagok m unkáját és az 
előre megbeszélt kérdéseket 
feltegyék. A párttagok többsé
ge nagyon önkritikusan érté
kelte sa já t tevékenységét.

Sokan igényelték a pártm eg
bízatások rendszerének kiszé
lesítését, am elyet a vezetőség 
elsősorban a K lSZ-alapszerve- 
zetek patronálása vonalán, ok
tatási téren és az MSZBT ak
tíváiként kíván megoldani. 
Néhány kezdeményezés e té 
ren m ár történt és legközelebb 
a KISZ-kongresszusról ta r
tandó KISZ-taggyűlések pa t
ronálása érdekében szándéko
zik a vezetőség a közelm últ
ban felkért 22 párttaghoz is
m ételten fordulni.

Kolácsek András 
alapszervezeti párttitkár

pártcsoportok tevékenységének  
értékelése; a  vezetőség és a 
pártcsoportok használják ki 
jobban a kölcsönös tájékozta
tásnak azokat a lehetőségeit, 
am elyek adódnak egyrészt ab
ból, hogy szinte m inden párt- 
csoportban van vezetőségi tag. 
m ásrészt abból, hogy minden 
fontosabb pártcsoportülésen 
részt vesz a  pártcsoportot pa t
ronáló vezetőségi tag ; a két 
vagy több pártcsoportot is 
érintő, elsősorban oktatás — és 
tudom ánypolitikai kérdéseket 
együttes pártcsoportüléseken 
vitassák meg.

A  tanszékvezetők  kivétel 
nélkül hangsúlyozták, hogy a 
m unkájukhoz szükséges segít
séget a pártcsoporttól, el
sősorban a pártcsoportbizal- 
mitól megkapják. A taggyűlé
sek megítélésében megoszla
nak  a vélemények. Sokan  — 
elsősorban a  párttag-hallgatók, 
de mások is — bírálták a tag
gyűlésekről való indokolatlan  
távolmaradást, a  taggyűlése
ken való érdektelenséget 
és passzivitást. Á ltalános véle
mény volt, hogy helyes volna 
egyre több, az alapstervezeti 
tagságot közvetlenebbül érin 
tő, helyi, egyetemi tém át a tag
gyűlések napirendjére tűzni, 
és az is, hogy az alapszerve
zet és o taggyűlések m unkája  
a ké t alapszervezet különvá
lása fo lytán hatékonyabbá  
vált. Egyetértés volt abban, 
hogy m inden erőt az oktatás
korszerűsítési elképzelések tar
ta lm i megvalósítására kell 
összpontosítani, a  kutatás, a 
didaktika, a  fegyelem és a pél
dam utatás minden eredm ényé
nek  és eszközének a felhasz
nálásával. Javasolták, hogy 
az egyetem  állami vezetése na
gyobb m értékben éljen a 
rendelkezésre álló információs 
eszközökkel, az Egyetemi Tájé
koztatóval és a Közgazdász- 
szal, és biztosítsa az egyetem 
dolgozóinak pontos és friss 
tájékoztatását. G yakran ugyan
azon tanszék m unkatársai sem 
ism erik eléggé egymás szak
m ai és politikai m unkáját.

Végső következtetéseink: 
nagy és időigényes feladatot 
je len te tt a beszélgetési soro
zat, de meghozta gyümöl- 

: csét. Közeledtünk egymáshoz, 
sőt helyenként egymásra talál
tunk. Legfontosabb tanulság, 
hogy folytatni kell a hasonló 
beszélgetéseket központi utasí- 

. tás nélkül is!
Neményi István 

alapszervezeti párttitkár

Középpontban az egyetempolitikával 
kapcsolatos észrevételek

’ Az MSZMP kereskedelm i 
kari alapszervezetének tag- 

( gyűlése m ájus 26-án értékelte 
. a  tagkönyvcserét előkészítő
■ eszmecserék tapasztalatait.
• Mind a beszámoló, m ind pe- 
, dig a  hozzászólók többsége 
" hangsúlyozta a kedvező tapasz

talatokat, továbbá annak szük-
1 ségességét, hogy a vezetőség és 

a tagság közötti állandó esz
mecsere, annak kritikai elemző 

’ tónusa továbbra is jellemzője 
m aradjon pártm unkánknak.

i A beszélgetések általában a
- p árt és korm ány országos
■ politikájának kérdéseiből in- 
c dú ltak  ki, m ajd egyetempoliti-
- kai problém ákkal folytatódtak
- és végül a kari párté let és a» 
> érdekelt párttag  szűkebb m ik- 
s roklím ában betöltött szerepé- 
t nek problém afelvető jellegű

megközelítésével zárultak.
i A p árt és korm ány politiká

já t párttag ja ink  helyesnek 
. ta rtják . Ügy é rá k , hogy az el- 
. vek jók. Jó érzéssel tölti el 
i őket pártunk  fő irányvonalá- 
i nak  stabilitása és ugyanakkor 
. e politika bizonyos fokú nyílt- 
. sága, ami abban ju t kifejezés

re, hogy érzékenyen reagál az 
' élet á ltal felvetett új kérdé

sekre, amely részkérdésekben 
e politika állandó kiegészülé- 

1 sét és m ódosulását is jelenti.
• P árttag jaink  jelentős része
■ hangsúlyozta, hogy ilyen kö- 
. rülm ények között jól érzik

m agukat a pártban és bizako
dással tekintenek a jövő felé, 
am elyet egyesek a vázolt kép-

■ nél problém a mentesebbnek,
. mások pedig némileg ború- 
. sabbnak látnak.

Általánosságban, országos 
; m éretekben vizsgálva e

tik á t az egyetértés kinyilvání
tása  m ellett a beszélgetések 
többsége során az is felm erült, 
hogy

az  e lv e k  g y a k o r la t i  k iv ite le z é 
se  n e m  m in d e n  e s e tb e n  t e 
k in th e tő  e g y é r te lm ű e n  p o z i
t ív n a k .  A  k r i t ik a i  é sz re v é te le k  
e lső s o rb a n  a  g a z d a s á g p o lit i
k á r a  v o n a tk o z ta k , i t t  eg y es  
e s e te k b e n  m á r  n e m c sa k  a  
v é g re h a j tá s  h ib á it,\ h a n e m
k o n c e p c ió h iá n y t,  e lh a m a r k o 
d o t t  in té z k e d é s e k e t is  k ie m e l

te k  az  e lv tá rs a k .

Az egyetem politikával fog
lalkozó észrevételek az egyete
mi dolgozói? bizonyosfokú el
különültségével, az egyetemi 
légkörrel, a korszerűsítés kon
cepciójával, az összegyetemi 
vezetés apparátusának felduz
zasztásával és a kari vezetés 
szerény működési lehetőségei
vel, az egyetemi PVB és PB 
m unkájával, illetőleg e m unka 
nem  kielégítő ismeretével, a 
p árt és állami vezetés kapcso
latával, a káderm unkával és 
ifjúságpolitikai kérdésekkel 
foglalkoztak.

A légkörre és az oktatók el
különülésére vonatkozó meg
jegyzések lényege a követke
ző; régen az egyetemi közhan
gulatra az egymás ügyeivel 
való segítőkész törődés, a hall
gatók nevelésével való elhiva
to tt foglalkozás, a nyílt és 
őszinte kritikai légkör volt a 
jellemző.

M a az  o k ta tó k  k ö z ö tt  k e v és  a 
m u n k a k a p c s o la t  és m ég  k e v e 
seb b  a  sze m é ly es  k a p c s o la t. 
S o k a n  a z é r t  fé ln e k  b írá ln i ,  
m e r t  a z o n n a l m e g k é rd e z i „a  
k ö z v é le m é n y ” , h o g y  m i a  b a 
jo d  azza l az e m b e rre l .  H a jla 
m o s a k  e lv sz e rű  b írá la to t  
s z u b je k tív n e k  és ag re ssz ív -

A z  általános kar II. alap
szervezetében a tagkönyvcse- 
rével kapcsolatos beszélgeté
sek során őszinte, elvtársi lég
kör alakult ki. A beszélgeté
sek jelentőségét m egértették, 
párttagságunk politikai ak ti
v itása ebben az időpontban 
érezhetően megnőtt. Jó alkal
m at jelentettek  m unkánk sok
oldalú értékelésére, de a rra  is, 
hogy m egism erjük vélem ényü
ket pártunk  és korm ányunk 
politikájáról, társadalm unk és 
gazdaságunk —, szűkebb kör
nyezetünk, m unkahelyünk po
litikai problém áiról is.

A beszélgetések tanulsága 
szerin t párttagságunk a párt 
politkájával, annak célkitűzé
seivel egyetért. Értékeli az 
1957 óta e lért politikai és gaz
dasági fejlődést és úgy érzi, 
hogy az MSZMP politikájának 
eredm ényeit nemzetközileg is 
nagyra értékelik. Bíráló meg
jegyzésekkel is találkozhat
tunk. Felvetették, hogy sok a 
tisztázatlan ideológiai prob
léma és ez az egyetem i okta
tók m unkáját különösen m eg
nehezíti. Egyesek úgy vélik, 
hogy az egyes osztályok és ré
tegek fogalma eléggé leegy
szerűsített. Problém át jelent a 
fe jle tt szocialista társadalom  
fogalm ának, ism érveinek tisz
tázatlansága. B írálták  egyes, 
gazdasági problém áink meg
oldására irányuló intézkedések 
nem  kellő átgondoltságát és 
m egkérdőjelezték több gazda
ságpolitikai intézkedés cél
szerűségét. Párttagságunknak 
több információra volna szük
sége, hogy biztosabban és kö 
vetkezetesebben képviselhesse 
a párt politikáját szűkebb és 
tágabb környezetben, párton 
kívü liek  körében.

A  pártcsoportot a legtöbben 
olyan fórum ként értékeltél?, 
am ely lehetőséget n yú jt az ál
talános és helyi politikai kér
dések őszinte, nyílt hangú 
megvitatására és elsődlegesen 
alkalmas arra, hogy a pártta
gok egymás vélem ényét meg
ism erhessék és formálhassák.
Különösen pozitívan értékel
ték  politikai és ideológiai fej
lődésük szempontjából a 
pártcsoportot hallgató párt
tagjaink: hangsúlyozták, szá
m ukra a pártcsoportülések je 
lentik a pártélet elsődleges, 
ha nem  kizárólagos színterét.

Több pártcsoportban is fel
vetették azonban, hogy a kü
lönböző pártcsoportok pl. ke
veset, vagy sem m it sem tud
nak egymás tevékenységéről;

Az általános k a r I. párt- 
alapszervezetében a beszélge
téseket általában jó hangulat, 
kritikus és önkritikus szel
lem  jellemezte. A  tém ák szé
les kört öleltek fel: a szemé
lyes problémáktól az országos 
ügyekig terjedtek- Látható 
volt, hogy a párttagok komo
lyan készültek a  beszélgetések
re, előzetesen átgondolták mind 
a maguk tevékenységét, mind 
a kisebb és nagyobb közössé
gek problém áit.

A beszélgetéseket folytató 
bizottságok megállapítottált, 
hogy a  párttagok eleget tesznek 
pártkötelezettségeiknek. A z  
oktató-nevelő és tudományos 
m unkában  — eltérő színvona
lon ugyan, de — valam ennyi
en m egfelelnek a párttagság
gal szem ben tám asztott köve
telm ényeknek. Hasonlóan áll a 
helyzet a  hallgató elv társak
kal, sa já t m unkaterületükön. 
A  legtöbb párttag rendszere
sen végez társadalmi m unkát.

A párttagok részvétele a sző
kébb m unkahely — a tanszék 
— m unkájában általában meg
felelő. A  kari, illetve egyetemi 
feladatok megoldásában már 
jóval egyenlőtlenebben oszla
nak meg a terhek. E gond 
csökkentésére többen tettek  
javaslatot.

A  párttagok vélem ényt mon
danak a pártcsoportofc, az 
alapszervezet és az egyetemi 
pártszervezet m unkájáról.

A beszélgetések során meg
győződhettünk  a  párttagság 
eszmei-politikai egységéről, 
az országos kérdések iránti 
fokozott érdeklődéséről és a X I. 
kongresszus határozatainak 
végrehajtására irányuló cse
lekvési egységéről.

A párttagok közül senki sem 
nyilvánította ki kilépési szán
dékát és a  bizottságok sem 
lá tták  szükségesnek egyetlen 
esetben sem a  párttagok sorá
ból való törlés, kezdeményezé
sét.

A számos felvetődött kérdés 
közül a  legfontosabbak:

— A pártcsoportok tevékeny
ségét általában pozitívan é r
tékelték. A hallgatói pártcso- 
port m unkájának további javí
tása  érdekében a hallgató eiv- 
társak közül többen javasol
ták a pártcsoport ketté osztá
sát. Az elsőéves és a tanár
szakos hallgatók külön p árt
csoportjai többet foglalkozhat
nának a speciális problém ák
kal. A  vezetőség m egérti a 
kérdés felvetésének okait, de 
további elem zést tart szüksé
gesnek.

— Sokan javasolták, hogy a 
pártcsoportok, de az alapszer
vezet egésze is többet és rend
szeresebben foglalkozzon a 
képzés korszerűsítés feladatai
val, a  feladatok tartalm as és 
politikai — ideológiai szem
pontból is megfelelő megol
dásának elősegítésével és el
lenőrzésével. Ezzel a vezető
ség egyetért.

— A  taggyűlések értékelésé
re sokan kitértek. Elism erték, 
hogy a vezetőség fontos és é r
dekes tém ák jelölésével igye
kezett elevenebbé tenni a  tag
gyűléseket, de több negatí
vum ra is rám utattak . A  több
ször tapasztalható nem  kielé
gítő aktivitás okaként a túl 
nagy létszámra, az érdeklődés 
ezzel összefüggő sokirányúsá
gára az egymás nem  ism eré
séből fakadó feszélyezettségre 
és arra u taltak a párttagok, 
hogy az érdemi vitának a k i
sebb közösségek alkalmasabb  
fórum ot jelentenek. Többen — 
különösen a hallgató elv tár
sak  — elítélően nyilatkoztak a 
taggyűléseken tapasztalható 
bizonyos fegyelm ezetlenségek
ről.

Ugyanakkor az is felvető
dött, hogy a nagy létszámból 
adódó — és a vezetőség sze
rin t is okkal em lített — 
problém ák megoldására az 
alapszervezetek számának nö
velése legalább annyi hát
ránnyal járna, m in t előnnyel. 
Többek szerint a megoldás 
nem  annyira szervezés útján, 
h -nem  a pártcsoportokban 
folyó m unka súlyának növelé
sével és a taggyűlési progra
m ok még gondosabb kijelölé
sével, valam int a ké t kari

alapszervezet együttm űködésé
nek további javításával köze
líthető meg. Egyébként a ve
zetőség a problém át egy ideje 
m ár napirenden ta rtja .

Az egyetemi m unkára á lta
lában vonakozó megjegyzések 
és javaslatok:

K arunkon jó a fiatalok ará
nya és szerepe a vezetésben, 
de a nemrég fe lve tt párttagok
kal való foglalkozás, m egbíza
tásokkal való ellátásuk gyak
ran nem  kielégítő. A  vezetőség 
egyetért azzal, hogy jobb 
m unkam egosztásra törekedve 
egyidejűleg kell egyes fiatal 
e lv társakat a túlterheléstől 
megóvni és m ásokat több fel
ada tta l bátrabban  ellátni.

A vezetőség osztja azok ag
godalmát is, akik ezt a  prob
lém át a nem  egészen fiatal — 
a  törzsgárdához tartozó — elv
tá rsak  vonatkozásában még 
súlyosabbnak ítélik. A z egész
séget is károsító túlterhelésen  
a jövőben jobb m unkaszerve
zéssel, bátor — de elvi — ká
derpolitikával, és a feladatok
nak nemcsak adásánál, de vá l
lalásánál is tanúsított nagyobb 
mértékletességgel kell csök
kenteni. Lényeges segítség 
lenne az elvtársak — és a  ve
zetőség — szerin t a teljes 
m unkam enetek felülvizsgálata  
a felesleges elem ek kiszűrése 
céljából. Csökkenteni kell az 
adm inisztratív  terheket, fel 
kell számolni az állam i és tá r 
sadalm i szervek m unkájában 
tapasztalható felesleges p á r
huzamosságot.

Helyeseljük az oktatók mód
szertani képzésének vagy to
vábbképzésének megoldását 
sürgető javaslatokat.

Több helyen felvetették, 
hogy hiányosak a párttagok
nak a képzés korszerűsítésé
vel kapcsolatos munkálatokról 
szerzett ismeretei. Ennek oka 
a vezetőség véleménye sze
r in t főként az, hogy a tá jé
koztatás form áit (oktatói ér
tekezletek, Közgazdász, stb.) 
az elvtársak nem  kísérik kellő 
figyelem m el. Több helyen ál
talában — pb, vb, országos 
szintről is — kevésnek tartják  
a fontosabb kérdésekről szóló 
információt. Ügy gondoljuk, 
hogy ez jogos kifogás. Fogya
tékosságok vannak továbbá a 
tanszéken belüli információ- 
áramlás terén is.

Több helyen hiányosságokra 
utaltak az egyetemi, illetve az 
egyetem en kívü li társadalmi 
m unka elismerésével kapcso
latban. A  káderpolitika meg
javítása érdekében többen 
felvetették, hogy a követel
m ényrendszer világos, egy
értelmű és egyöntetű érvénye
sítésére különös gondot kell 
fordítani.

Országos kérdésekről szólva 
a  párttagok további erőfeszí
téseket ta rto ttak  szükségesnek 
a  gazdaságirányítás tudom á
nyos megalapozottságának nö
velésére; a  határozott ideoló
giai-kulturális álláspont é r
vényesítésére; a szocialista 
életmód kérdéseinek tudom á
nyos kutatására, a következe
tes oktatáspolitika kidolgozá
sára és érvényesítésére; az 
egyetemi oktatók megfelelő e r
kölcsi és anyagi megbecsülé
sére.
Ált. kar. L pártalapszervezet 

vezetősége

Folytatni kell, központi utasítás nélkül is
hogy az egyes pártcsoportok 
m unkája nem  kap időről-időre 
nyilvános értékelést; hogy a 
pártcsoportok nem  kapnak fo 
lyamatos tájékoztatást az a lap 
szervi vezetőség (felsőbb p árt
testületek) m unkájáról. Ezek
nek a problém áknak a meg
oldására a következő javas
latokat tették:

Tájékoztatás, kapcsolatcsere 
és a m unka összehangolása 
céljából kerüljön sor gyak
rabban pártcsoportbizalmi- 
értekezletre  vagy a pártcso- 
portbizalm iak részvételével k i
bővített vezetőségi ülésre; 
kapjon helyet a  vezetőség éves 
beszámolójában az egyes

M in t m á r  e lőző  la p s z á m u n k b a n  h frü l a d tu k ,  b e fe je z ő d te k  a  párt-» 
a la p sz e rv eze te ik b en  a  ta g k ö n y v c se ré v e l k a p c s o la to s  b eszé lg e tések . 
A  p á r tv e z e tő s é g e k  ezek  s o rá n  s o k  o ly a n  ta p a s z ta la to t  g y ú j th e t te k  ö sz- 
sze  a m e lly e l  je le n tő s  m é r té k b e n  ja v í th a t já k ,  d in a m tk u s a b b á  te h e tik  
a  jö v ő b e n i p á r tm u n k á t .  E b e sz é lg e té s e k  rö v id  ö s sz e fo g la ló já ra  k é r tü k  
t e l  e z ú t ta l p á r ta ta p s z e rv e z e te in k  v e ze tő sé g e it.

A személyes problémáktól az országos ügyekig



Befejeződött a képzéskorszerűsítés 
tantervi előkészítése

(Folytatás az 1. oldalról.)

© Biztosítani kell a jelen
legi szakok-szalcágazatok 

között fennálló követelmény
különbségek csökkentését, az 
alapvető ágazati és funkcioná
lis ismeretek kötelező szak
tárgyként való szélesebb körű 
oktatásával, a nyelvi képzés 
bővítésével.

A követelmények egységesí
tését szolgálja, hogy javasla
tunk szerint jelentékenyen 
csökken a szakok közötti óra
számkülönbség. (Jelenlegi 1:1,5 
szélső arányról 1:1,2 arányra.) 
A! jelenleg csak egy-egy sza
kon vagy szakágazaton okta
tott tárgyak közül többnek 
nagymértékben szélesítik az 
az oktatását. Így pl. önálló 
tantárgyként, vagy más tan
tárgyba integrálódva a szer
vezési, piacszervezési és kuta
tási ismeretek, a gazdaságpoli
tikai és a vállalati ismeretek, 
a döntési játékok, valamint 
külkereskedelmi ismeretek ok
tatási köre lényegesen kiter
jed. Nagymértékben szolgálja 
a szakok közötti követelmény- 
szint egységesítését a nyelvi 
képzés tervezett módosítása.

A nyelvigényes, két szigor
latra kötelező külgazdasági és 
nemzetközi szakon az idegen 
nyelv oktatásának összes óra
száma csak kis mértékben nö
vekszik, de a képzési idő ki
lenc félévre emelése az okta
tás ritmikussá tételét, így ha
tékonyságának fokozását ered
ményezte. A közlekedési-szál
lítási szakon ugyancsak ki
sebb mértékű óraszámnöve
lést tudnak elérni, biztosítva a 
kötelező egy nyelvi szigorlat 
és egy kollokvium megszerzé
séhez szükséges időalapot. Az 
összes többi szakon a nyelvi 
képzéssel kapcsolatos orszá
gos rendelkezések adta maxi
mális lehetőség (heti 4 óra 
8—9 féléven keresztül) ki
használását irányozzuk elő, 
ami a kötelező nyelvóraszám 
2—2,5-szeresre emelését je
lenti.

A követelményszint maga
sabb fokú nivellálására irá
nyuló törekvések jegyében a 
másik alaptárgy a matemati
ka kötelező oktatásában is 
differenciálnak.

O  Csökkenteni kell a szak
képzés és tantárgyaink 

szétaprózottságát.
Tantervi javaslatunk szerint 

egy-egy nem tanár szakos hall
gató 8—9 félévi tanulmányi 
ideje alatt 25—29 kötelező tan
tárgyat tanul, amit 3—5 alter
natív blokkba tartozó tan
tárgy, 2—3 egyéb alternatív 
tárgy, 1—1 prosszemináriumi 
és szakszemináriumi tantárgy 
egészít ki.

Az összes kötelezően okta
tott tantárgyak száma — tanár 
szak nélkül, tantervűnk sze
rint — 65, az alternatív blokk
tantárgyak száma sem haladja 
meg a 90-et. A jelenleg okta
tott kötelező tárgyak száma 
193, amiből általános alap
tárgy 15, kötelező szaktárgy 
49 és a szakágazati tárgyak 
száma 129.

Az összes tantárgy 20 száza
lékát kitevő megszűnt tantár
gyak egy része a jövőben 
egyedi alternatív tárgyként 
kerül oktatásra. A csökkentés 
nagyobb részét a korábban 
mesterkélten szétválasztott 
tantárgyak összevonásával ér
ték el.

Az oktatás hatékonyabbá 
tételével a túlzott átfedések 
mérséklésével a politikai gaz
daságtan időkeretét is heti öt 
óra helyett négy órában ja
vasolták elfogadni. így a po
litikai gazdaságtan összes óra
száma — 14 hetes félévekkel 
számolva — 224 óra, ami az 
első két évfolyam órakereté
nek 20 százaléka.

O  Erősíteni kell oktatásunk 
egyetemi jellegét, oktatá

si módszereink korszerűsítésé
vel, az alternatív választás le
hetőségének szélesítésével is.

A tantárgyak számának 
szűkítése már eleve lehetősé
get biztosított a félévi vizsgák 
számának radikális csökkenté
sére, amit a beszámoltatási 
formák felülvizsgálata alapján 
tovább fokoztunk. Tantervi ja
vaslatunk szerint a félév végi 
kollokviumok és szigorlatok 
átlagos száma — a nem taná
ri szakokon — 4,8. Figyelembe 
véve, hogy ezek egy része is 
nyelvi vizsga, lehetőség nyí
lik a reálissá váló felkészülé
si idővel arányosan fokozni a 
vizsgakövetelményeket.

ózeriétnél?. a m i c f bíroh
galmas időszak volt ez életem
ben mind a funkciók, mind az 
oktatás szempontjából. Gon
dolja el, kezdetben mindössze 
két főből állt a tanszék. Igaz, 
hogy akkor még kevesebb volt 
az intenzív oktatás. Mindezzel 
együtt én bizonyos nosztalgiá
val emlékszem vissza erre az 
időszakra. Sokkal bensősége
sebb volt akkor a kapcsolat 
tanár és diák között. Először 
is azért, mert mindenkit is
mertem név szerint is. A kata
lógus révén (akkor még köte
lező volt az óralátogatás) egy 
hónap alatt megismertem 
mindenkit. Másrészt akkor 
még sokkal több anyagi termé
szetű problémáik voltak a diá
koknak, amikkel szintén hoz
zánk fordultak. Mellékkerese
tet, állást szereztünk nekik. Ki
jártunk a diákszállóba, gyakran 
éjszakába nyúlóan elbeszélget
tünk. Sokat gondolkozom, hogy 
mi lehet az oka annak, hogy 
így megváltozott ez a kapcso
lat, valahogy elszemélytelene
dett. Én ugyanaz vagyok, 
mint régen és most is nagyon 
szívesen veszem, ha bárki fel
keres, bármilyen problémával. 
De nem jönnek a diákok. Pe
dig év elején az első előadá
son, mindig elmondom, hogy 
bármilyen problémával for
duljanak hozzám bátran. Az
tán olyan is van, hogy nem 
jönnek de később visszahal
lom, hogy poltáborban, vagy 
valahol máshol megjegyzések 
hangoztak el az oktatással 
kapcsolatban. Most javult egy 
kicsit ez d dolog a tanszéki 
képviselőkkel jó kapcsolatunk 
alakult ki. Elmondják, ha 
egyik-másik szemináriummal 
probléma van, nem készül fel 
eléggé a szemináriumvezető, 
így tudunk is segíteni a prob
lémán. Pedagógiai hitvallá
som, hogy az oktatásban a 
maximumot kell nyújtani, a 
vizsgán az optimumot vissza
kapni. Én úgy tekintem az ok
tatást, hogy az tanár és diák 
közös munkája, melynek során 
elsősorban az önálló gondolko
dásra kell megtanítani tanít
ványainkat. Hiszen az anyag 
változik, elavul, de jó prob
lémamegoldó készséggel a 
legváratlanabb eseteket is meg 
lehet oldani.

— Milyen ez a mai fiatal
ság, más mint a rég?

,— Más. Tágabb a látókörük, 
több az ismeretük, nagyobbak 
a lehetőségeik. Én nagyon 
szeretem a fiatalokat és tisz
telem is. Igyekszem őket minél 
jobban felkészíteni az életre. 
Az első találkozásunkon azt 
is elmondom nekik, hogy 
használják ki az időt, az egye
temi éveket. Tanuljanak, ol
vassanak sokat, ne csak tan
anyagot, mert soha ilyen in
tenzíven nem tudják később 
belevetni magukat az olva
sásba, és a befogadóképessé
gük is most a legtágabb. Aki 
most alaposan felkészül, az 
örömet fog találni a munkájá-

ban. Aki nem, az mindig sok
kos állapotban megy be a 
munkahelyére, hogy mit kell 
ma megcsinálnom, hogy oldom 
meg? Ez pádig a magánéletre 
is kihat. AZ ilyen ember nem 
tud boldog lenni. Nézem az 
arcokat ilyenkor, egyesek el
gondolkodnak, másoknak az 
arcára van írva: mondja a 
szöveget. . .

— A közel 30 év alatt gon
dolom már megélt Forgács 
elvtárs néhány reformot.

— Az első 15—20 év mond
hatnám permanens reform 
volt, mindig egy perspektivi
kus és egy átmeneti tanterv 
alapján dolgoztunk. Minden 
reform bizonyos előrelépés, de 
ha túl gyakori, veszélyezteti az 
oktatás stabilitását. A tan
anyag tartalmát, színvonalát 
kell mindig változtatni, javí
tani, de a sok strukturális 
változtatásba előbb utóbb be
lefáradnak az oktatók. Később 
már nem is vitatkoznak, ha
nem csinálják ugyanazt, más 
formai keretek között. Ezért 
nagyon fontos, hogy egyetér
tés legyen, hogy az oktatók 
meg legyenek győződve a vál
tozás szükségességéről, mert 
különben — pestiesen szólva 
— megfúrják a reformot. Én 
ezért nem döntök lényeges 
kérdésben anélkül, hogy meg 
ne beszélném a kérdést okta
tóimmal, noha a tanszékveze
tő egyszemélyi felelős vezető. 
Ez a munka sikerének, a jó 
légkörnek a titka. Ez utóbbira 
büszke is vagyok. Másik nagy 
büszkeségem, hogy munkatár
saim közül sokan végeznek 
komoly társadalmi munkát, 
fontos állami funkciókat töl
tenek be. Úgy gondolom, eb
ben a kollektíva munkája if 
benne van, úgy alakítgattuk 
egymást, hogy többen is alku' 
mássá váltak ilyen funkciók 
ellátására. Kicsit a saját pél
dám hatását érzem ebben. 
Most, hogy közeledek a hat
vanhoz, apránként leadom 
több társadalmi funkciómat, de 
ma is pb-tag vagyok, huszon
öt évig voltam a kerületi pán - 
bizottság tagja, az ottani fe
gyelmi bizottság elnöke, az 
egyetemen ennek most is tag
ja vagyok, alapító tag voltam 
a munkásőrségnél, most az 
országos parancsnokságon dol
gozom, az MSZMBT-nek szin
tén alapító tagja voltam, most 
az országos elnökség tagja va
gyok, a TIT közgazdasági 
szakosztálya elnöki funkció 
alól tavaly kértem felmentése
met, rendszeresen végzek a 
NEB-nek kereskedelmi tárgyú 
vizsgálatokat, a szerkesztő bi
zottsági tagságokat már nem 
is említem.

— Az előbb az emberi bol
dogságról esett szó. Saját 
életében hogy sikerült, sike
rült-e ezt elérnie?

— Nagyon kiegyensúlyozott, 
boldog ember vagyok. 1937- 
ben kapcsolódtam be a mun
kásmozgalomba, azóta is örü
lök ennek a lépésemnek. Vol
tak nehéz idők, de soha nem 
voltak olyan nehézek, hogy 
megbántam volna e lépésemet. 
A munkámban mindig örömet 
találtam. Harmincnégy éve 
élek együtt a feleségemmel. 
Vita volt közöttünk, de vesze
kedés soha. Van két gyerme
kem, a lányom 29 éves, asz- 
szony, művészettörténész. A 
fiam Belkereskedelmi Főiskolát 
végzett, most ide jár kiegészí
tőre. Legjobban annak örülök, 
hogy mindketten rendes em
berek lettek.

— Utolsó kérdésem, mik a 
jövőbeni tervei?

— Dolgozni szeretnék, amin 
csak bírok. Arra gondoltam, 
hogy néhány év múlva átadom 
a tanszékvezetést valakinek, 
és utána beosztott egyetemi 
tanárként oktatok. Később 
nyugdíjasként is el tudom kép
zelni magamat, de nyugdíjas 
kommunistaként nem. Friss
nek érzem magam ma is, pe
dig ötven hónapot szolgáltam 
a második világháborúban. De 
soha nem azon sopánkodtam, 
milyen nehéz helyzetben va
gyok, hanem azon törtem a 
fejem, hogy hogyan lehetne 
kimászni a csávából. Talán 
ennek is köszönhető, hogy so
ha nem voltam még beteg, s 
ma is munkaképesnek érzem 
magam.

Gratulálunk Forgács Tibor
nak pedagógusnapi kitünteté
séhez és további jó egészséget, 
eredményes munkát kívánunk 
neki.

—nak

Szervezéstudományi konferencia egyetemünkön

Mióta közgazdászképzés fo
lyik ebben az épületben, 

dr. Forgács Tibor a belkeres
kedelmi tanszék vezetője azóta 
oktatja, neveli a felnövekvő 
újabb és újabb közgazdász
nemzedékeket. Amikor most a 
pedagógusnap alkalmából meg
szólaltatjuk őt elsőként a „hős
korszakról”, a kezdetről kérde
zem.

— Az 1948/49-es tané vben az 
új egyetem első évében a Bel
kereskedelmi Minisztérium 
osztályvezetője voltam, az 
egyetemen külsőként tanítot
tam politilaii gazdaságtant. 
Csak 1949 szeptemberétől ke
rültem végleg az egyetemre. A 
kereskedelmi tanszéken (akkor 
még együtt volt a belker és a 
külker) intézeti tanár, (mai fo
galommal élve docens) lettem. 
Rám hárult az a feladat, hogy 
a kereskedelmi oktatást meg
szervezzem. 1950-ben alakult 
meg az egyetemen a pártbir 
zottság, aminek első titkára 
lettem. Tíz alapszervezetben 
körülbelül ezer párttag volt, 
főként diákok, és akkor még 
nem volt függetlenített titkár. 
Mondanom sem kell, hogy ez 
nagyon nehéz munka volt. Két 
év múlva függetlenített titkárt 
kaptunk, akkor oktatási rek
torhelyettes lettem. Nagy fel
adatunk a karok megszervezé
se volt. Ezután a kereskedelmi 
kar első dékánja lettem. Moz-

Az egyetemi tanács határozata
1. Az e g y e te m i ta n á c s  a z  e lő te r 

je s z té s b e n  fo g la lta k k a l e g y e té r t  és 
e lfo g a d ja  az  1976/77 ta n é v tő l k e z d 
v e  fo k o z a to sa n  b e v e z e té s re  k e rü lő , 
a z  e g y e tem i ta n á c s  e lé  t e r je s z te t t  
ta n te rv e t .

F e lh a ta lm a z z a  a  r e k to r i  ta n á c s o t, 
h o g y  az  e g y es  tá rg y a k  ó ra s z á m á 
n a k , a  s z á m o n k é ré s  je lle g é n e k  
p ro b lé m á ib a n  — a m e ly e k e t az  
e g y e te m i ta n á c s ü lé s e n  fo ly ta to t t  
v itá b a n  te t te k  szó v á  — az  é rd e 
k e l te k k e l  v a ló  e lő ze te s  e g y ez te té s  
u tá n  d ö n ts ö n . A r e k to r i  ta n á c s  a  
d ö n té sn é l t a r t s a  szem  e lő tt,  h o g y  
az  ó ra s z á m o k  e m e lé s e  n e m  k ív á 
n a to s .

2. A  ta n s z é k i ta n a n y a g p r o g ra m o 
k a t  a la p já b a n  a lk a lm a s n a k  t a r t j a  
a  ta n te rv i  c é lo k  e lé ré sé h e z , de 
s z ü k s é g e s n e k  lá t ja  az in d o k o la tla n  
á tfe d é se k  fo ly a m a to s  k ik ü s z ö b ö lé 
s é t  a  k a ro k  á l ta l  s z e rv e z e t t t a n 
szé k k ö z i, k a r i ,  e g y e te m i p ro g ra m -  
é s  ta n a n y a g v itá k o n  le fo ly ta to tt  
e g y e z te té se k  ú t já n .

3. Az e g y e te m  re k to ra  g o n d o s 
k o d jo n  a rró l ,  h o g y  az  1976/77 ta n 
év i m u n k a te rv  ré s z le te s e n  h a tá 
ro z z a  m eg  a  k ö v e tk e z ő  é v ek  t a n 
a n y a g k o r s z e rű s í té s i  m u n k á la ta in a k  
ü te m te rv é t.

4. A \  e g y e te m i ta n á c s  ja v a s o l ja  
az O k ta tá s i M in isz té r iu m n a k  a  p o 
l i t ik a i  g a z d a s á g ta n  M arx  K á ro ly  
K ö z g a z d a sá g tu d o m á n y i E g y e te m e n  
fo ly ó  o k ta tá s i  k o n c e p c ió já n a k  fe 
lü lv iz s g á la tá t.

5. Az e g y e te m i ta n á c s  e g y e té r t  
a zza l, h o g y  az  a l te rn a t ív  b lo k k o k  
o k ta tá s á n a k  e lő k é sz íté se  a  k ö v e t
k e ző  ta n é v  le g fo n to s a b b  fe la d a ta .  
S z ü k s é g e s n e k  ta r t ja ,  a b lo k k o k  
ö s sz e té te lé n e k  ú jb ó li á g o n d o lá sá t, 
v a la m in t  h o g y  c sa k  a zo k  a  b lo k 
k o k  k e rü l je n e k  e lfo g ad ásb a , a m e 
ly e k n e k  ta n a n y a g a i  id ő b e n  és 
m e g fe le lő  sz ín v o n a lo n  e lk é sz ü ln e k .
TTf*,v n n r ’<:alí' fnn tncT i.Q V  t a r f i a  ft

b lo k k o k  ru g a lm a s  k e z e lé s é t  o ly a n  
é r te le m b e n , h o g y  le h e tő s é g e t b iz 
to s í ts a n a k  m e g fe le lő  sz ín v o n a lú  
és e lő k é sz íte tts é g ű  ú j d is z c ip lín á k  
b e fo g a d á s á ra ,  ille tv e  az  e se tle g  e l
a v u ló  is m e re ta n y a g o k  k i ik ta tá s á 
ra .

A z a l te rn a t ív  b lo k k o k  ta n a n y a 
g a in a k  e lb írá lá s a  a  m in d e n  s z a 
k o t  é r in tő  tá rg y a k  e se té b e n  az 
e g y e te m i ta n á c s , a  s z a k o k h o z  k a p 
cso ló d ó  ta n a n y a g o k n á l  ,az I lle té k e s  
k a r i  ta n á c s  fe la d a ta .  A z a l te r n a 
t ív  b lo k k o k  s z á m o n k é ré s i  m ó d já 
ró l  u g y a n c s a k  a  k ö v e tk e z ő  ta n é v  
s o rá n  h a tá ro z  az  e g y e te m i ta n á c s .

6. Az e g y ed i a l te rn a t ív  tá rg y a k  
é s  s z a k s z e m in á r iu m i té m á k  m e g 
h ird e té s é t  a  r e k to r i  ta n á c s o n  tö r 
té n ő  e g y e z te té se k  a la p já n  a  k a r i  
ta n á c s  h a g y ja  jó v á , a  ta n te rv i  k e 
r e te k e t  é s  k é p zé s i c é lo k a t f ig y e 
le m b e  vév e .

7. Az ú j ta n te r v  e s ti- le v e le z ő  t a 
g o z a to n  v a ló  b e v e z e té sé n e k  m ó d já t  
a z  e s ti- le v e le z ő  k é p z é s k o rs z e rű s í
té s  k o m p le x  ja v a s la ta i  k e re té b e n  
a  k ö v e tk e ző  ta n é v  s o rá n  k e ll  k i 
m u n k á ln i  é s  az  e g y e te m i ta n á c s  
e lé  te r je s z te n i.

8. Az e g y e te m i ta n á c s  s z ü k s é g e s 
n e k  ta r t j a ,  h o g y  a  k ö v e tk e ző  é v e k 
b e n  fo ly ó  m u n k á la to k  s o rá n  n ag y  
f ig y e lm e t fo r d í ts u n k  az  o k ta tá s 
n e v e lé s  m ó d s z e r ta n i, a z  írá sb e lisé g , 
a  s z á m o n k é ré s i  fo r m á k  p ro b lé m á i
n a k  v iz sg á la tá ra .  E zen  v iz sg á la to k  
e re d m é n y e in e k  é rv é n y e s íté s e  e s e t
leg  ta n te rv i  k o n z e k v e n c iá k k a l is 
j á r h a t .

9. A k é p zé s fe jle sz té s i  fe la d a to k  
sze m é ly i fe lté te le in e k  b iz to s ítá s a  
é rd e k é b e n  m eg  k e ll v iz sg á ln i 
ta n s z é k e k  ó ra te rh e lé s é n e k  a la k u 
lá sá t, ill. a z  á lla m i v e ze té s  fe lm é 
ré s e i t  ö ssze  k e ll v e tn i  a  ta n s z é k e k  
i ly e n  je lle g ű  s z á m ítá s a iv a l, s  e n 
n e k  a la p já n  k e ll k id o lg o z n i az

területen az ipari üzemszerve
zési tanszék 29 kutatóhely 80 
kutatási témájának koordiná
lásával foglalkozott.

Milyen főbb jellemzői emel
hetők ki a szervezéstudományi 
kutatásoknak?

Jelentős mértékben és ered
ményesen fejlődtek az empiri
kus vizsgálatokon alapuló ku
tatások. Fokozatosan előtérbe 
került az interdiszciplináris 
jelleg.

A kutatási eredmények kö
zött az ipar, az építőipar, me
zőgazdaság, a belkereskedelem 
aktuális témái egyaránt szere
peltek ég a minisztériumi vál
lalatok mellett kiterjedtek a 
vizsgálódások a tanácsi válla
latokra és a szövetkezetekre is. 
A  kutatási tevékenység egy ré
szére az ágazatközi adaptáció 
is jellemző volt.

Mindez tükröződött a két
napos konferencián, ahol 2 
szekcióban 28 előadás hang
zott el. A kutatók az elvi-mód
szertani témák mellett konkrét 
gyakorlati vizsgálatok eredmé
nyeiről számoltak be. Szerve
zési témák elemzésére került 
sor a szociológiával, kiberneti
kával, operációkutatással, jog
gal, számítástechnikával fog
lalkozó szakemberek részéről.

A konferencia az eredmé
nyek bemutatásán túl hozzájá
rult ahhoz is, hogy jobban 
körvonalazódjanak a jövőbeni 
kutatási feladatok, melyeket a 
főreferátum az alábbiakban je
lölt meg:

1. Erősíteni kell az alapku
tatások, az elméleti általánosí
tó és összefoglaló jellegű kuta
tások fejlődését.

2. A vállalati szervezéstudo
mány fejlődésének egyik fő — 
és még ma koránt sem kellően 
hasznosított forrása — pozi
tív szervezési tapasztalatok 
feltárása, összegyűjtése, elvi
módszertani általánosítása.

3. A hazai vállalati szerve
zéstudomány gazdagításának 
egyik lényeges forrását képezi 
a külföldi eredmények feldol
gozása, viszonyainkra való al
kalmazása.

4. Tovább kell erősíteni a 
kapcsolódó tudományágak 
eredményeinek, módszereinek 
a felhasználását.

5. Továbbra is fontos feladat 
az érintett kutatóhelyek és ku
tatók közötti tudományos 
együttműködés fokozása és a 
kutatási erők koncentrálása a 
legfontosabb vállalati szerve
zéstudományi problémák meg
oldására.

A szervezéstudomány kutatói 
és gyakorlati szakemberei nagy 
számban gyűltek össze május 
27—28-án egyetemünkön, az 
MTA Igazgatástudományi Bi
zottságának Vállalati Szervezé
si Szekciója és a Marx Károly 
Közgazdaságtudományi Egye
tem által rendezett Szervezés- 
tudományi Konferencián. A 
tanácskozás célját Varga Sán
dor tanszékvezető egyetemi ta
nár a plenáris ülésen elhang
zott föreferátumábah a követ
kezőképpen fogalmazta meg: 
„Több mint négy év telt el a 
szervezéssel kapcsolatos kor
mányhatározatok megjelenése 
óta. Indokolt ezért mérleget 
készíteni: mit tettünk a szer
vezéstudományi kutatások fej
lesztése területén, hol szület
tek eredmények, ■ milyen gon
dokkal, problémákkal kell 
szembenézni. E mérleg elkészí
tése segítséget jelent ahhoz is, 
hogy tekintetbe véve a gazda
sági gyakorlat mai igényeit és 
a tudományterület általános 
fejlődési tendenciáit — felvá
zoljuk tudományterületünk fej
lesztésének főbb útjait, felada
tait is.”

A  múlt vonatkozásában az 
előadás részletesen elemezte_a 
Szocialista Vállalat kutatási

főirányon belüli Vállalati szer
vezés és irányítás c. kutatási 
irány középtávú tervének tel
jesítését. A kutatási eredmé
nyeket tematikusán vizsgálva 
kiemelhető több alapvető terü
let, mely a vizsgálódások elő
terében állt.

— A kutatások egy része a 
szervezési veszteségforrások 
feltárására irányult és megle
hetősen széles területet fogott 
át. Ennek ellenére a vállalati 
szükségletet a tárgykörben 
még nem tudták megfelelően 
kielégíteni. A  következő idő
szakban éppen ezért az eddi
ginél is nagyobb súllyal kell 
foglalkozni e terület kutatásá
val.

— A vállalati irányítás szer
vezés témakörben folytatott 
kutatások a legtöbb eredményt 
felmutatók közé tartoznak. E 
területen a kutatásokban már 
a tervperiódus előtt jelentős 
előrehaladást lehetett megfi
gyelni, mely közvetlenül foly
tatódott az elmúlt időszakban 
is.

— A munkaszervezési kuta
tásokban a koordinációban 
résztvevő kutatóhelyek vi
szonylag szűkebb körben foly
tattak kutatásokat. E három

Természetesen a vizsgák 
számának csökkentésével je
lentősen megnő a gyakorlati 
jegyek aránya és ezzel több 
tantárgynál erősödik a folya
matos évközi tanulásra ösztön
zés.

Az oktatás hatékonysága 
növelésének nagyon fontos 
követelménye olyan oktatás
módszertani fejlődés, amelyik 
a hallgatót az oktatási folya
mat aktív részesévé teszi. 
Hallgatóinkat a jelenleginél 
jobban meg kell tanítani önál
lóan gondolkodni, kritikusan 
olvasni, szabatosan írni és be
szélni. A  terjedelmes ismeret
tömeg helyett a jelenségek 
elemzését kell megtanítanunk. 
Fokozni kell — szakonként 
összehangoltan — az igényes 
házi dolgozatírást, a szeminá
riumi viták aktivitását.

Nagyon lényeges oktatásha
tékonysági elem a különböző 
tantárgyakban adott ismere
tek komplex rendszerré válá
sának tudatos előmozdítását, 
az elméleti ismeretanyag gya
korlati hasznosítási készségé
nek kifejlesztése.

A képzés egyetemi jellegé
nek erősítését döntő mértéke 
ben szolgálja a társadalmi^ 
gazdasági fejlődés követelmé
nyeihez rugalmasan alkalmaz
kodó alternatív választás le
hetőségének szélesítése.

Az alternatív tárgyak jelen
legi heti összes óraszáma szak
szemináriummal együtt 14~20 
óra, tantervi javaslat szerint 
26—.34 óra, a teljes képzési

O A közgazdász-tanárkép
zés területén a tényleges 

társadalmi igényekhez, a kö
zépiskolákban folyó oktatás 
gyakorlatához való alkalmaz
kodást integrált képzési for
mával kell biztosítani.

A  tanárképzés módosított 
tantervében a fenti követel
mények kielégítését szolgálja 
a tárgyak rendszerének olyan 
kialakítása, hogy a megfelelő 
ideológiai, makro-ökonómiai 
ismeretek biztosítása mellett 
nagyobb súlyt kapjanak a 
mikroökonómiai és módszer
tani tantárgyak.

A nagyobb területen átte
kintéssel és egyidejűleg vala
mely részterületen alaposabb 
ismeretekkel rendelkező taná
rok képzésének célját csak a 
kötelező, a kötelezően válasz
tandó és a szabadon választ
ható tárgyak hármas kombi
nálásával érhetjük el. Ezért a 
javasolt képzési rendszerben 
nagy szerepe van az alterná- 
ciónak. A szakra való felvétel 
lehetővé tette, hogy a pedagó
giai tantárgyak az eddiginél 
szélesebb keretekben, komp
lex rendszert alkotva kerülje
nek oktatásra, így lehetővé 
tette tanárképzésünk haté
konyságának, a hivatástudat 
kialakításának nagymértékű 
fokozását. A kapott keretek 
tartalmi kitöltése itt is, a töb
bi szakhoz hasonlóan elsősor
ban rajtunk, az egyetemi ok
tatókon múlik.

A képzéskorszerűsítés részle
tesebb ismertetésére, az egyes 
szakok, tantárgyak bemutatá
sára, az illetékesek vélemé
nyére, szeptemberben külön

Fotó: Tutsek Csaba



Az utolsó szó jogán
Tanév végi záróülést tartott a „Közgazdász” szer

kesztősége június 1-én. A lap felelős szerkesztője össze
foglalta a lap munkatársainak egész évi tevékenységét, 
értékelte az egyes rovatokat és vázolta a jövő évi fel
adatokat.

Szerkesztőségünktől most Dobos Péter, Bánki And
rás, Koncz János, Chikán Bálint, Eszes István, Blahó 
Miklós, Újvári József, Molnár Patricia és Schuszter Já
nos válik meg.

Közülük néhányon újságíróként helyezkednek el, 
így számukra az eddigi társadalmi munka élethivatássá 
válik. Velük együtt valamennyi végzősnek jó munkát, 
sok sikert kívánunk.

Húcsik a  7.  ipU íííltól YétJC VÍBM8 m m  m

H o g y a n  e í  e g y

k ép sóm  si rés s e te t  ss ere  tő  
egy  etem  ista  ?

M o n o : „ L é g y  h ü  m a g a d h o z "

1973 őszén nem volt kollé
giumi helyem. Albérlet-ke
resés címén hol itt aludtam, 
hol ott. Szeptember végén, 
amikor már nem jutott eszem
be rokon, ismerős, Lengyel- 
országba utaztam, hogy meg
nézzem Kokas Ignác kiállítá
sát, s elgondolkozzam a lehe
tőségeken. Az utazás két éj
szaka problémáját megoldot
ta, kint pedig egy lengyelül 
és franciául beszélő szobrász- 
művésznél kértem magyarul 
és angolul szállást és megér
tést. Visszajőve L. V. bará
tom (a monogramok nem. 
csak a tények valódiak) jó
voltából egy éjszakát a ke
gyetlenül hideg „hétvégi h á t 
ukban töltöttem, de reggelre 
ébredve már tudtam, hogy 
ott tovább nem maradok. 
Mindenemet táskámba csoma
golva — pipától a fogkeféig
— eljöttem onnan, s az egye
temi raktárba raktároztam el 
a felszerelésemet. Majd P. K. 
szobrászművészhez mentem, 
hogy: „Lujus! Írnék valamit 
a helyi nagyságok ellenállá
sa miatt lemondott kiállításod 
körülményeiről!" Erről lebe
szélt. Majd „Most hol laksz?"
— kérdéssel gondolta szokvá
nyos mederbe terelni a be
szélgetést. „Sehol” — vála
szoltam, s ezekután egy hét
re odaköltöztem — ő ugyanis 
éppen utazni készült, Szép 
hét volt. Csak egyszer sza
kadt fejünkre P. K. felesége 
által négyzetméternyi kén. 
amikor épp magányomat eny
híteni igyekeztem egy meg
értő lélekkel. A hét hamar 
letelt, s utolsó estémen ép
pen jószerencsére vadásztam, 
amikor P. M.-be botlottam. 
Azonnal meghívott pár nap
ra magukhoz — s mintegy 
másfél hónap múlva, amikor 
elköltöztem tőlük, meghatottan 
emlegettük azt az estét. Fel
rohantam ugyanis a műterem
be a holmimért, s nagy meg
döbbenésemre világosság fo
gadott. Bent égett a villany. 
Becsöngessek? (Zsebemben a 
lakás kulcsa! Hülyeség!) Be
menjek? (Fiatal házasok, hogy 
nézne ki, ha rájuk törnék! 
Sületlenség!) Becsöngettem. 
Egy idősebb hölgy — mint 
később kiderült: a művész 
anyósa — nyitott ajtót: „Kit 
keres?” „Senkit — válaszol
tam. — Azért jöttem, mert — 
m ert. . .  itt lakom." Kicsit 
rosszul lett (nem tudott veje 
baráti gesztusáról), de mikor 
eljöttem, már szemmel látha
tóan jobban volt. P. M.-ékhez 
mindig este 11 órakor mentem 
haza, hogy lehetőleg ne za
varjam őket. Bár ilyenkor 
már elpihentek, szívélyes mo
sollyal keltek fel az ágyból, 
hogy beengedienek. Majd né
hány hét múlva csináltattak 
a zárhoz új kulcsot nekem, 
hogy valóban ne zavarjam 
őket. Másnap 11-kor ismét 
csöngettem. „Elnézést — áll
tam a hűvös októberi szél
ben, zsebredugott kézzel, ing
ujjban — sajnos, ellopták a 
táskámat és a kabátomat, s 
ezáltal a kulcsot is.”

Nem sok idő múlva egy ki
állítási megnyitón I. K. szólt, 
hogy van egy kis mosókony
ha-műterem, egészségtelen, 
de zajos, ott is ellehetek pár 
hétig. Másnap már ott vol
tam. Gy. K., a tulaj. Festő. 
Megismerkedtünk, s attól 
kezdve nagyon jóban voltunk: 
ugyanis soha nem találkoz
tunk. Ha ö jött, én mentem. 
Egy hétfői napon felfedez
tem a postaládában egy le
velet. Nem izgatott, mert a 
levélszekrényt úgy sem tud

tam kinyitni, s mi nem ott 
hagytuk egymásnak üzene
teinket. De amikor szerdán 
ismét magányomon enyhítet
tem, elkértem vendégem le- 
vélszekrénykulésát. Épp jó 
volt a zárba. S az üzenet: 
„Gy. K. kedd este érkezik. 
Aludj máshol: »egy jóbarát«. 
összecsaptunk mindent, s el-

[Megfogadtam, hogy ebben a 
búcsúcikkben szó sem 

lesz a sportról. Pedig tudom, 
hogy mint a sportrovat távo
zó vezetőjének, illendő lenne 
erről írni. De hiszen, úgyis 
erről a témáról gondolok — 
és talán tudok.

Az egyetemi sportesemények 
látogatására, a testedzésre 
vonatkozó „lelkesítő" sza
vaimnak pedig úgysem na
gyon volt semmi hatása az 
olvasóra. A bizonyítékot a kö
vetkező évek sporttémájú cik
kei fogják szolgáltatni, ame
lyek majd ismét így kezdőd
nek: „Már megint csak két 
néző volt kint a KSC hétvégi 
mérkőzésén...” Vagy így: 
„Vajon miért nem sportol 
rendszeresen az átlag egyete
mista? — e kérdés magyará
zatát kutatva elindultam a . . . ” 
stb., stb. Szóval, gondolom is
merősek ezek a sztereotípiák 
— persze, nemcsak és nem is 
elsősorban a Közgazdászból, 
bár talán innen is.

Tényleg, vajon miért nem 
sportolunk? Pedig a sport, a 
egyik > éltetőelem. Elenged
hetetlen a jó közérzethez, az 
„urbánus” környezet káros 
hatásainak kiküszöböléséhez, 
az egészség megvédéséhez.

Másfelől a nézők jelenléte 
hozzátartozik a sportverse
nyekhez. A sport magasabb 
szinten már nemcsak öncél. 
Látvány, kellemes szórákozás, 
a sportolónak pedig szüksé
ges a minél jobb teljesítmény 
eléréséhez is. (Elgondolom 
például, hogy milyen sokat je
lentene az NB l-be való fel
jutásért harcoló férfi kosár
labdacsapatunknak egy lelkes, 
és minél nagyobb számú szur
kolótábor jelenléte a mérkő
zéseken.)

Mindezeken kívül még csak 
annyit akarok mondani, hogy 
nagyon jó volt az újságnál 
eltöltött néhány év. Személy 
szerint pedig örülök annak, 
hogy a magyar sportélet né
hány lényeges kérdéséről ren
dezett vitával sikerült egy 
kicsit túl is lépni az újság, 
a szerkesztőség „falain”. És 
remélem, hogy a vitákban 
szerzett „esküdt ellenségeim” 
sem vitatták el a jó szándé
kot, a sport jobbá tétele irán
ti elkötelezettséget, amelynek 
érdekében többször is teleír
tuk a hetedik oldalt.

Most pedig megfogadom, 
hogy ezután tényleg nem írok 
többet a sportról...

Üjvári József

Chikán Bálint

rohantunk. Később már csak 
azért mentem vissza, hogy 
végképp elköltözzem onnan, 
mivel kiderült: Gy. K. azért 
jött, mert „hivatalos” helyen 
is szóvá tették szimbiózisun
kat. Búcsúzóul, hogy hagyjak 
valami emléket magam után, 
elhoztam Gy. K. egy szép kis 
festményét.

Akkor egyik bátyámhoz köl
töztem, aki pár hónappal az
előtt nősült, s egy kis szobá
ban élt feleségével. Végtele
nül örültek nekem. De azért 
mégis úgy döntöttem, hogy 
nem lehetek állandóan csak 
mások örömének a forrása. 
Nem maradtam tehát sokáig 
ott sem. 74 tavaszán én is 
megnősültem. Feleségem ho
zománya között volt egy nem 
nagy, de rendkívül bogaras 
és piszkos szoba a Ráday ut
cai kollégiumban. . .

Chikán Bálint

Üjvári József

Surwnuli
„ H ig g y , d e  jó l  m e g n é z d : k in e k !  

íg y  ta n í t  a  ré g i k ö z m o n d á s . H iggy , 
d e  Jól m e g v iz sg á ld : m it!  e r r e  o k ta t  
a  íilo zo f. S az  e m b e r, k i m in d e z t 
h ív e n  m e g fo g a d n i s z e re tn é , a d d ig  
n éz  és a d d ig  v iz sg á l, m íg  u to l já r a  
sem  a z t n e m  tu d ja :  k in e k ?  sem  
a z t n e m : m it?  k e l l je n  v a g y  le h e s 
s e n  h in n ie .”

(K ölcsey)

JJárom éve történt, hogy 
A Surmulit, az ősduzzogót 

először vittem be a Közgaz
dász szerkesztőségébe. Egy 
szürke napjának történetét 
két gépelt oldalon. Megrendí
tő írás volt. A kisemmizett 
személyiség morális diadala 
fosztogatói fölött; egy gúny
kacajba torkolló halálhörgés. 
(Utolsó mondata vérembe ve
gyülve lüktet ereimben: 
Agyam szürke mocsarában 
agonizál az értelem, szmo

kingban és cilinderben, pálcá
val a kezében.) Surmulit ter
mészetesen azonnal lehozták 
— a humorrovat hasábjain. 
Tapintatosan kihagyva belő
le részeket. A sikertelenség 
nem is maradt el. Surmuli 
megaláztatásokon fölülemel
kedett lelkülete már közömbö
sen fogadta a kudarcot. En
gem — a kezdőt — viszont 
rettenetesen bosszantott.

Surmulit egy időre eltemet
tem magamban. Bizonyítani 
akartam. Visszhangot, csata
zajt! A Disszidensekre már 
kaptam választ: vasárnap 
délelőtt erkölcsi prédikáció. 
Lenyeltem. Ezután ütött be a 
nagy téma — Végih Antal.

Talán nem leszek szerényte
lenséggel vádolva, ha kijelen
tem, Üjvári Józseffel, a Köz
gazdász történetének egyik 
legszenvedélyesebb, az egye
tem falain — és a labdarúgá
son is — túlhullámzó vitáját 
indítottuk el a „Miért beteg 
Végh Antal könyve?” cik
künkkel. Örömmel emlékszem 
vissza azokra a hetekre, és 
ámi számomra a leglényege
sebb: az idő mintha a mi ál
láspontunkat igazolta volna. 
Ezért a vitával kapcsolatban 
ma sem tudok mást mondani, 
mint amit zárócikkünk címé
ben leírtunk: Belátjuk^ nem 
tévedtünk!

★
ö t évet töltöttem az egye

temen, da csak az utolsó há-

E lttívo so tt
Mély megrendüléssel tudat

juk, hogy B. (kedves B., tisz
telt B., Eé!). Többszörösen
uvézett előéletű társunk eltá
vozott közülünk. A nulla év
folyamon 11 hónapig szolgált. 
Erre mindig büszke volt. Rá 
nem mindig. As egyetemen 
sorozatosan érték a sikerél
mények. A legnagyobb az 
volt, hogy sikerült elvégeznie 
a négy évet. (Négy év alatt.) 
Elsőben rossz társaságba ke
veredett, beállt a Közgazdászba. 
Az utóbbi időben főleg humo
ros írásaival nem hívta föl 
magára a figyelmet. Ezeket 
többnyire csak a vájtszeműek 
és a bennfentesek értették. 
(Utolsó tette fentebb olvas
ható.) Legalább nemcsak a 
közízlést táplálta. Távozásával 
nagy veszteség érte a humor 
rovatot, amelynek egyetlen 
rendes tagja és vélt vezetője 
is ö volt. A rovat nevében:

Blahó Miklós Blahó Miklós Bánki András

rom évben éreztem, hogy ide 
is tartozom. Az összekötőkap
csot a Közgazdász teremtette 
meg. Itt a szerkesztőségben 
leltem olyan közösségre, 
amelyben jól éreztem magam, 
itt kaptam értelmes feladatot 
és biztatást. Itt mérhettem föl 
önmagam, s jó volt tudni, 
hogy számítanak rám. Sajnos 
nekem ez már múlt idő. Az 
itt végzett munka adott lehe
tőséget, hogy közelebbről 
megismerhessek olyan nagy
szerű embereket, pedagóguso
kat, mint Hagelmayer, Megye
ri és Szigeti tanár urak, s 
hogy elbeszélgethessek Moldo
va Györggyel, Mándy Iván
nal. Számomra felejthetetlen 
élmények forrásai voltak ezek 
a találkozások, nélkülük sdvá- 
rabbak lettek volna egyetemi 
éveim. Ha gazdag egyénisé
gükből sikerült megmutatni, 
érzékeltetni valamit, gondola

taikat tolmácsolni, talán mun
kám sem bizonyult öncélú
nak.

Magam is kétségekkel 
küszködöm, hogyan is lehetne 
sajátom a kinyilatkoztatás? 
Ennyire tellett az utolsó szó 
jogán. Emlékeim fölidézésé
ben nem a magamutogatás, 
de a kedvcsinálás szándéka 
vezetett. Van egy újságunk, 
amely — éppen azért, mert a 
miénk — a mi életünket, 
gondjainkat, törekvéseinket, 
eredményeinket, a mi érték
ítéleteinket kell, hogy tükröz
ze, és ami mindenki számára 
belátható fóruma lehetne a 
továbblépést serkentő viták
nak, a különböző nézetek, 
érvek ütköztetésének. Mind
ezt kivívni, megvalósítani ne
héz — beismerem: én meg
hátráltam. Az egyetem lapja 
olyan, amilyet közössége kiér
demel. Legyetek igényesek!

Bánki András

A z e g y e tem i K IS Z -sze rv e z e tb en  m in d ig  le g fo n to s a b b  fe la d a to m n a k  
te k in te tte m  a  ta n sz é k i k é p v ise le ti  m u n k á t .  A  K ö z g azd ászb an  is fő leg  
ta n u lm á n y i,  e g y e te m p o li t ik a i  k é rd é s e k k e l fo g la lk o z ta m  leg sz ív e seb b en . 
I ly e n  té m á k ró l  a  n é g y  (öt) é v  fo ly a m á n  so k sz o r  é s  s o k a t  v i ta tk o z 
ta m , n é h a  o ly a n  h e ly e n  is , a h o l p e d ig  m in d ig  sz ív e s e n  fo g a d tá k  a  h a l l 
g a tó i é sz re v é te le k e t,  ja v a s la to k a t ,  „ b í r á la to k a t”  (p l. ip a rg a z d a s á g  t a n 
szék ). E d d ig i Í r á s a im tó l e l té rő e n  a z  „ u to ls ó  s zó  jo g á n ”  a z  eg y e tem i 
o k ta tá s s a l  k a p c s o la to s  k e lle m es  é lm é n y e im  k ö z ü l s z e re tn é k  k iem e ln i 
k e ttő t .  Az e g y ik k e l tu la jd o n k é p p e n  „ a d ó s ”  is  v a g y o k  m á r  é v e k  ó ta ,  
m é g  ré g e n  e lh a tá r o z ta m , h o g y  e g y sz e r  „ tö r le s z te n i”  fo g o k  . . .

• A színhely első évfolyam 
^  II. félév pg. szeminá

rium, a szemináriumvezető 
c neve dr. Szamarasz Oresztész. 
t Ezekre a szemináriumokra 
l emlékszem és nagyon szíve- 
/ sen emlékszem ma is. Itt 
, éreztük mindannyian, hogy a
- tanár nemcsak bejön, elmond- 
' ja a mondókáját, aztán el- 
1 megy. . .  itt tényleg meg akart 
’ minket tanítani a pg rejtel- 
j meire. Nem leadta az anya- 
> got, hogy aztán majd egyszer
- ugyanazt visszakérdezze, ha-
- nem megbeszéltük az anya- 
c got együtt és utána addig vi- 
■ tatkoztunk, beszélgettünk ró

la, míg mindenki meg is ér- 
tette, minden kétséget kizá
róan el is fogadta a tételeket. 
Különösen tetszettek a kis
előadások tartásának módsze
rei, ez a kiselőadás nem azt 
jelentette, hogy az „élőadó”

fé ló rá ig  felolvas valamit egy 
Könyvből, jobb esetben saját 
jegyzetből, a tanár és á  hall
gatók közben pedig pihenhet
nek . . .  didaktikai helyreigazí
tás nincs, kritikai észrevétel 
általában szintén semmi. 
Oresztész tanár úrnál egy kis
előadás 10—15 perces lehetett, 
de abban el kellett mondani 
a feldolgozott téma lényegét! 
Elmondani és nem felolvasni, 
külön ügyelve arra, hogy az 
előadás didaktikailag és re
torikailag is megfelelő legyen. 
A beszámoló végeztével kije
lölt opponensek bírálták 
„szakmailag” és érthetőség 
szempontjából is. Mi, hallga
tók, pedig a tananyagon kí
vül nyertünk némi lényegki
emelő készséget, csiszoltuk ki
fejezőkészségünket, mely kész
ségek — ’konvertibilisek lévén 
— az élet sok területén fel
használhatok. A tanár úr an
nak idején kérdezte, ki van

közülünk a Közgazdásznál, 
érdekelte volna őt a hallgatói 
vélemény, visszajelzés az ak
kori kérdésre — kicsit meg
késve bár — most válaszol
tam.

A másik nagyon kelle- 
mes élményem operáció- 

kutatás szemináriumhoz fű
ződik. A matematikát mindig 
szerettem, bár megmondom 
őszintén, „számolni nem tu
dok” és nem is szerettem so
ha . . .  Nekem a példa addig 
érdekes, izgalmas, amíg a 
megoldás módját meg nem 
találom, amíg az egyenletet 
fel nem írom. Az operáció- 
kutatásban pedig a hangsúly, 
sajnos, az elemi műveletek 
tömegének helyes megoldásán 
van (máig sem értem, miért?). 
(A helyzet számomra annyi
ra elkeserítőnek tűnt, hogy 
inkább csináltam egy számí
tógépes programot a prímái 
szimplex módszerre, hátha 
dolgozatnál használhatom'...) 
Tehát a szeminárium szörnyen 
unalmas és „izgalmas!” is le
hetett volna — legalábbis 
számomra —, ha nem Nováky 
Erzsébet tanárnő tartja azo
kat. Így aztán öröm volt 
minden óra, a tanárnő elfo
gadtatta és megszerettette 
velünk még a legszárazabbnak 
tűnő módszereket is. A szemi
náriumokon baráti légkör 
alakult ki, az értékeléskor 
pedig szinte megbeszéltük a 
jegyeket és azok mindenki kö
zös megelégedésére lettek ki
osztva. Az egész csoport saj
nálta, hogy a félévnek vége 
van . . .

Igen, vége van, az EGÉSZ
NEK vége vari, és az olykor
adódott kellemetlen élmények 
ellenére is; azért sajnálom ...

Ivoncz János



Dobos Péter Eszes István

A . h i  n e m

T^lőször arra gondoltam, 
■*"* hogy valamelyik régen 

elutasított (most az egyszer 
fogalmazhatok ilyen csúnyán 
is) cikkemet adom le az utol
só szó jogán. Később eszembe 
jutott a „lebegő rémalak” in
tése, s igazat adtam neki. Va
lóban, „Régi kor árnyai felé 
visszamerengni mit ér?”. Pe
dig, hja, azok a régi szép 
idők! Elolvastam néhány ré
gi cikkemet, és meglepődtem 
magamon, hogy valamikor mi
lyen könnyedén, értelmesen és 
érdekfeszítően, mi több, szel
lemesen írtam. Legutóbbi 
írásaim, ami a prózát illeti, 
nincsenek kedvemre. Egyszó
val, nem vagyok elégedett 
magammal. Mert nagyon sok 
mindent meg kellett volna ír
nom. Hogy hogyan lehet jó 
közösséget létrehozni, az em
berek tudatát egyik napról a 
másikra megnevelni, mi az 
útja a magány, a közömbös
ség, a céltalanság, a kiáb
rándultság, a boldogtalanság

h i s z i . . .

fölszámolásának, mi az igazi 
boldogság titka. Mindezek 
rejtve maradtak bennem és 
már nincs is lehetőségem rá, 
hogy átadjam. Vagy mégis?!

Azt tartom a legnagyobb 
dolognak, hogy itt vagyok és 
leírhatom ezeket a sorokat. 
Hogy milyen volt ez a négy 
év? Nem tudom egyértelműen 
megfogalmazni. Mégis van vé
leményem. E négy év történe
tét és tanulságait drámai mó
don egy mesébe sűrítettem, 
amit csak annak kell meg
fejteni, aki akarja. A behe
lyettesítéseket bárki elvégez
heti.

Az elítélt a bitófa alatt 
állt. Már minden együtt volt 
az akasztáshoz, amikor a ki
rály szólásra emelkedett. „Az 
utolsó szó jogán kérhetsz va
lamit.” Az elítélt már annyit 
félt, annyit izgult, hogy telje
sen kiszáradt a torka. „Egy 
pohár vizet kérek.” Mondta 
remegő hangon. A király in
tett, a szolgák megmozdultak. 
Néhány perc múlva széles

ezüst tálcán, a király arany- 
serlegében megérkezett a víz. 
Az elítélt mohón leste a friss 
hidegtől szinte ködös serle
get, amint a tűző napon fe
léje közeledett. Még néhány 
pillanat és már ott is van a 
kezében! Milyen jó hideg! 
Most. a következő pillanatra 
gondolt és a serleg remegett 
a kezében. Remegett, reme
gett a keze, a serleg, a víz, 
s nem tudta a szájához emel
ni. A király, látva e küszkö
dést és remegő félelmet, han
gosan felkacagott. „Ne félj, 
míg e serleg vizet meg nem 
iszod, nem fogúink felakasz
tani!” Ebben a pillanatban a 
serleg — véletlen volt vagy 
sem, nem jegyezte fel a kró
nika — mondom, ebben a pil
lanatban a serleg kifordult az 
elítélt kezéből, s a földre 
esett. A kiboruló vizet egy 
szempillantásnyi idő alatt 
beitta a tikkadt, poros föld.

S a király állta a szavát, 
az akasztás mind e mai napig 
elmaradt.

Aki nem hiszi, járjon utá
na!

Dobos Péter

Ránki György: A második világháború története
(2. kiadás; Gondolat, Budapest 1976.)

1973 végén 10 000 példányban jelent meg 
először ez a háború történetét komplex mó
don, összefoglaló igénnyel feldolgozó, nemzet
közi szinten is figyelemre méltó munka. Hogy 
a mű — minden szakmai vagy egyéb jellegű 
vita ellenére is — rendkívül nagy közérdek
lődésre tart számot, egyben jelentős társadal
mi igényt elégít ki. annak kézzel fogható bi
zonyítéka, hogy 1976 elején újabb, második 
kiadásban 31 000 példányban jelenhetett meg.

Minek köszönhető e nem átlagos érdeklődés, 
a könyvnek e kétségtelenül nagy népszerűsé
gével is mérhető sikere? Teljesen természetes, 
hogy — a nálunk az utóbbi időben megélén
külő általános történelmi érdeklődésen belül 
— mindenekelőtt magának az „izgalmas” té
mának. Jelen korunk felnőtt embere vagy át
élte még a történelem mindeddig legször
nyűbb néhány évét (résztvevője, szenvedője, 
szemtanúja volt) vagy éppen az őket követő 
első generáció tagja. így gondolkodását vagy 
a háború közvetlen (élményen alapuló, tehát 
erősen szubjektív, s kétségtelenül csak bizo
nyos, teljesen korlátozott jelenségek ismereté
re szorítkozó) emléke vagy éppen bizonyos 
áttételeken keresztül nyert (az idősebb gene
ráció elbeszéléseiből, a szépirodalom vagy 
egyéb művészetek által közvetített, memoárok 
nyújtotta vagy éppen a háború történetéről, 
annak egy-egy részletéről, esetleg egészéről 
szóló feldolgozásokból merített) kép motivál
ja. Az ember, ha forrása bizonytalan vidékek
ről ered, illetve, ha éppen ismeretei bizonyta
lanságára építve manipulálják gondolkodását, 
tudatosan hintve el benne tetszetős, de hamis 
legendákat, mítoszokat, hajlamos ezek terem
tésére, illetve továbbterjesztésére. De él ben
ne a megismerés vágya, s ha hitelét érzi az 
eléje tártaknak, természetes tudásszomja ér
deklődővé teszi az adott téma iránt. A II. vi
lágháború pedig — megítélésünk szerint — ti
pikusan e fent említett jelenségkörbe tartozó 
téma.

Mi adja Ránki György könyvének ezt a két
ségtelenül meglevő hitelét, milyen erényekkel 
szolgálja a mű a korszerű történelmi megis
merést, köztudatformálást?

Ebben a vonatkozásban elsőként a munka 
tudományos megalapozottságát említjük. A 
szerző — a magyar históriai irodalomban el
sőként — a II. világháború történetének 
marxista szellemű, komplex összefoglaló fel

dolgozására vállalkozott, összességében ábrá
zolja a háború egész történetét, annak politi
ka-, diplomácia- és hadtörténetét, valamint 
gazdasági, társadalmi összefüggéseit. A bonyo
lult oksági összefüggések feltárásában egész 
könyvtárnyi nemzetközi és magyar történeti 
irodalom ismerete és feldolgozása s — amely 
kérdésekre vonatkozóan ez egyáltalán lehetsé
ges volt — tetemes mennyiségű levéltári for
rás feltárása és kritikai beépítése révén jut 
tudományosan megbízható eredményekre.

A munka erényei közül másodikként a szer
ző nagy fokú objektivitásra törekvő, modern 
szemléletét említjük. Noha kétségtelen, hogy 
a háborúnak ma még túlságosan is sok kér
désben van aktualitása — ezért is nem kutat
ható minden ország teljes levéltári forrás
anyaga —, a szerző az elérhető források alap
ján s — valljuk be, azért már meglevő — bi
zonyos történelmi távlat birtokában számos 
kérdésben időálló történelmi értékelést nyújt.

Ami a kötetnek a történelmi ismeretek gaz
dagítását eredményező jellegét illeti, ki kell 
emelnünk, hogy a II. világháború több olyan 
fejezetét is viszonylag részletesen tárgyalja, 
amelyről a magyar olvasóközönség mind ez 
ideig vagy egyáltalán nem tájékozódhatott 
vagy csak nagyon kevés ismeretei lehettek. 
Az eddigiekben magyarul megjelent munkák 
ugyanis, ha terjedelmesebbek is, ha bizonyos 
eseményeket sokkal részletesebben is vizsgál
nak, rendszerint adósak maradnak a teljesség 
tekintetében. A Nagy Honvédő Háború törté
nete pl. több kötetben tárgyalja a keleti fron
tot, a nyugati szerzők művei pedig aránytala
nul nagy figyelmet fordítanak a szövetségesek 
hadműveleteire. Ránki György az egymástól 
— területileg is — távol zajló eseményeket 
(az európai, az ázsiai és az afrikai háborút) a 
maguk valós összefüggéseiben látja és ábrá
zolja, s így válhat a munka a II. világháború 
történetének teljes összefoglalásává.

A nagy horderejű kérdések szaktudományo
sán megalapozott tárgyalása olvasmányos stí
lussal párosul, s világos szerkesztés biztosítja 
az impozáns terjedelmű munka áttekinthető
ségét.

Ránki György műve valóban tudományos 
igényű, a széles olvasóközönség történeti köz- 
tudatformálására kiválóan alkalmas, jelentős 
munka.

(Stier Miklós)

Kooperatív

A jövő oktatási form ája

Miehvietn egy tetefonert
A rossz nyelvek szerint 

-‘x  Graham Bell „fafogantyús 
messzeszólójának ükunokája" 
vonzott a 382-es szobába. Má
sok Elisha Gray-re esküsz
nek, 6 ugyanis az a chicagói 
elektrotechnikus, aki Bell 
után két órával később — 
1876. február 14-én délután 4 
órakor — jelentette be a ma 
telefon néven ismert készülék 
szabadalmát. Noha nem hi
szem, hogy egy állítás hitelét 
pusztán emlegetői nagy szá
ma emelné (rólam elég sokan 
állítják, hogy a hajdan táv
szólónak vagy hanghordónak 
is nevezett szerkentyű rabja 
vagyok), egyezzünk ki abban: 
még magam sem döntöttem, a 
bostoni siketnéma intézet ta
nárát, vagy a chicagói elekt
romechanikust tiszteljem
(vagy szidjam), hogy 
adott a kezembe.

Az igazsághoz tartozik, hogy 
igazán nagy müveimet (tudo
mányos-fantasztikus úttörőre- 
gény, vers János vitézről, vers 
a tavaszról, őszről, május 35- 
röl stb.) még tizenkét éves ko
romban — nem telefonközei
ben írtam.

Szóval, bármennyire véde
keztem az elején (minél in
kább csinálom, annál gyanú- 
sabbnak látszom), mégis visz- 
szatérek a távbeszélő-ügyre, 
nemcsak azrét, mert a száz- 
esztendős jubileum apropóul 
szolgál, nem is azért, mert ki
váló eszköz, hogy zavartala
nul bosszanthassuk egymást, 
hanem mert a szerkesztőség 
készüléke is rászolgált már a 
publicitásra. Látszólag ugyan
olyan berendezés, mint a töb
bi: alkalmas mindenféle ba
ráti találkozó megbeszélésére 
és lemondására, leellenőrizhe
tő vele a család, tanácsot ad
hatunk segítségével a nagy
mamának a pruszlik kötésé
hez, a gyereknek a dödöle 
melegítéséhez, a férjnek az 
ó-ezüst szidolozásához. A szer
kesztőségi telefon — a többi 
között — szolgálati ideje alatt 
sok ilyen feladatnak eleget 
tett. S hogy mégis más, mint 
a többi? Ezt én is csak tél
végi betegsége óta tudom. Ak
koriban sokat szidtuk, hiszen 
mindenki sztrájkra gyanako
dott. Pedig a Viktória döntöt

galmában rosszul továbbította 
a számot a központnak. Elein 
te alig győzte kivárni, hogy 
vonalat adhasson, újabb és 
újabb állomásokkal ismerked 
hessen meg. Akadtak barát 
női, akiket gyakran hívott 
ugyanabban az időben. Vala 
mikor régen (bár sosem lát 
ták egymást) szorosabb érzel 
mi szálak fűzték egy jazz 
dobos állomásához, de n z már 
vagy két éve nem felel, biz 
tosan kikapcsolták. . .

A készüléknek szánt rek 
viemből valaki tényleg azt hi
szi, hogy a szerkesztőségbe 
csak telefonálás miatt jár 
tam. Cáfolat: egy ideig a hír 
rovathoz is próbáltam lapké 
pes anyagokat gyűjteni. Az 
tán valaki figyelmeztetett 
nem az a hír, ha a kutya 
megharapja a postást, hanem 
ha a postás harapja meg a ku 
tyát. Nos, az egyetemen kevés 
ilyen információt találtam, így 
odébb álltam. Mellesleg: most 
ismét hírrovatnál dolgozom 
egy másik lapnál, és várom. 
hogy megint figyelmeztesse 
nek. . .

Molnár Patrícia

NÉGY ÉVVEL EZELŐTT
indult egyetemünkön kísérleti 
jelleggel a kooperatives kép
zés. Ennek lényege, hogy a ter
melő vállalatoktól beiskolázott 
hallgatók felváltva, nappalis
ként, majd levelezésként ta
nulnak végig egy-egy ével, 
hogy összesen öt év alatt (há
rom nappali, kettő levelező) 
szerezzenek diplomát, munka
helyüktől sem szakadva el köz
ben. Az első kooperatives cso
port tagjai most negyedévesek, 
van egy harmadéves csoport 
is, de az utóbbi két évben nem 
iskoláztak be hallgatókat eb
ben a képzési formában. Szep
temberben viszont isimét lesz 
elsőéves kooperatives csoport. 
Elsősorban rájuk gondolva ül
tünk le beszélgetni Salamon 
I.őrinccel és Szoboszlay Atti
lával, hogy elmondják milyen 
is volt ez a négy év.

— Kezdjük a legelején: mi 
volt a legnehezebb?

— Az első év — hangzik 
egyöntetűen a válasz. — Mire 
idekerültünk már eltelt né
hány év az érettségi óta és 
bizony eléggé elhomályosult a
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Halász Gcza rajzai

középiskolai tudásunk. Nagyon 
jó volt azért, hogy elsőben 
nappalisok voltunk — mond
ja Lőrinc. Nagyon jó pedagó
gusokat kaptunk, és a tanszé
kek is minden támogatást 
megadtak. Különösen a mate
matika és a pol-gaz. tanszék. 
Ez egyébként később sem vál
tozott. Ügy éreztük, az egye
tem is súlyt fektet arra, hogy 
sikerüljön ez a kísérlet. Meg 
talán egy kicsit kíváncsiak is 
voltak ránk, hogy látjuk a dol
gokat mi, akik a gyakorlatból 
jöttünk. Visszatérve a kérdés
hez, az első év nagyon nehéz 
volt.

— Volt olyan időszak ami
kor úgy éreztétek, hogy nem 
megy tovább?

— Hát,/ az első év első fél
évében még előfordult. Aztán 
a félévi vizsgák után már lát
tuk,-hogy meg lehet ezt tanul
ni, csak szorgalom kérdése az 
egész. De az Ilyen gondolato
kat amúgy is igyekezett az em
ber elhessegetni magától, ,mert 
hogy menjen vissza a gyárba. 
Szégyelltük volna, hogy képte
lenek lennénk megfelelni a bi
zalomnak. Ez sokkal inkább 
kötelességgé tette számunkra a 
tanulást, mint bármi más. Nem 
elhanyagolható szempont az 
sem, hogy vissza kellett volna 
fizetni azt az összeget, amit a 
félév folyamán kaptunk.

— Nem is volt lemorzsoló
dás?

— De igen. Ketten abba
hagyták az első év végén. Hár
man pedig estire, illetve leve
lezőre mentek át.

— Beszéljünk az anyagiak
ról. A csoport többsége csalá
dos ember, így semmiképpen 
nem lehet mellékes a fizetés, 
illetve a fizetésemelés.

— Két ember kivételével 
mindannyiunknak folyamato
san emelkedett a fizetése. Én 
például amikor felvettek az 
egyetemre 2900 forintot keres
tem. Most 3700 forint a fizeté
sem. Persze így is érződik az 
anyagiakban a tanulás, hiszen 
prémiumból, nyereségből ki
kimaradtunk, mivel csak min
den második évben dolgozunk.

— Mi a helyzet a beosztás
sal?

— A többség maradt ugyan
abban a munkakörben, amivel 
az egyetemet kezdte — veszi 
át a szót Attila. — Persze van
nak kivételek. Például éppen 
Lőrinc. Főművezetőként jött

az egyetemre, most termelési 
osztályvezető-helyettes. Van
nak még néhányan felelős be
osztásban. Sajnos azonban az 
évenkénti váltás a legtöbb he
lyen ezt lehetetlenné teszi. Eb
ből a szempontból a levelező- 
sök előnyösebb helyzetben 
vannak nálunk. De csak ebből 
a szempontból.

— Szó esett már ennek a 
képzési, illetve tanulási formá
nak néhány hátrányáról. Elő
nye van-e?

— Persze. Egyrészt a leve
lezősokkel szemben az az elő
nyünk, hogy alaposabb a tu
dásunk. A szemináriumigé
nyes tárgyakat tanuljuk első
sorban a nappalin, és a könyv
ből is megtanulható tárgyak 
esnek arra az időszakra, ami
kor mi is levelezősök vagyunk. 
Másrészt szerintem a nappali
sokkal szemben is vannak elő
nyeink. ök  iskolapadból mind
járt iskolapadba kerülvén na
gyon elméleti síkon sajátítják 
el az anyagot. Hozzájárul még 
ehhez az is, hogy a tanárok egy 
része szintén mindjárt az egye
tem elvégzése után került a 
tanszékre, és így tőlük sem 
kaphatnak a diákok gyakorla
tiasabb szemléletet. Ennek nem 
egyszer az a következménye, 
hogy egészen jó képességű diá
kok is kikerülve egy-egy vál
lalathoz, képtelenek beillesz
kedni, mert mást látnak, mint 
amit a tanultak alapján elkép
zeltek, vártak. Nagyon el van
nak szakadva a valóságtól. 
Igen keserves dolog így dol
gozni. Én azt hiszem, hogy ezen 
lehetne segíteni valamelyest, 
ha a tanárok nem az egyetem 
elvégzése után maradnának 
benn, hanem néhány éves gya
korlati tapasztalat megszerzé
se után jönnének vissza. Ne
künk ez a nagy előnyünk, a 
gyakorlati tapasztalat. Ez tette 
olyan élénkké szemináriumain
kat és ezáltal tudjuk a tanul
takat könnyebben alkalmazni.

— Végül szerinted van-e ér
deklődés e képzési forma iránt 
és életképesnek tartod-e ezt?

— Nagyon is nagy az érdek
lődés. Személyek részéről is, 
vállalatok részéről is. A Video
ton például egy egész csopor
tot is be tudna iskolázni. Ami 
pedig az életképességet illeti, 
szerintem a jövő egyik oktatá
si formája ez.

nk.

te le lábáról, az influenza a 
fülére ment és megtámadta a 
bestédszerveit is. Már vagy 
két hete nem volt hajlandó 
megszólalni, mikor sürgős te- 

'■ lefonálnivalóm akadt. Egy 
ideig kitartóan kísérleteztem: 
eredmény nélkül. Fránya ké
szüléke, gondoltam magamban 
és lecsavaroztam a fenékle
mezt, gondolván, közelebb 
férkőzve hátha sikerül szóra 

: bírnom őkéimét. Tekercsek, 
drótok, ismeretlen fémalkat-

• részek: egy új világ. Bár ko
rábban nem akadt dolgom te-

■ lefonbelsőkkel, a gyulladt te-
■ kercsekből, piros torokból,
■ halk sznszogásból azonnal ész- 
[ leltem a bajt: a lázmérő is
■ 40 fokot mutatott. Az egy hé-
■ tig tartó kalmopirin- és vega- 
’• cilinkúra megtette hatását: a
• készülék úgy-ahogy felépült 

(abban az időben telefonsze-
I relő is járt arra, de neki sem-
• mi köze az ügyhöz). Az ápo- 
’ lás ideje alatt összebarátkoz- 
' tunk. Elmerengve mesélt az

első tárcsázásról, amikor iz-



,A népről a népért”

Kérdőjelek a modern művészet létjogosultsága körül
E z t a  b e sz é lg e té s t C h ik á n  B á l in ttó l (V . é v  n é p g a z d .- te rv  s z a k o s  

h a llg a tó ) ,  la p u n k  k é p z ő m ű v é s z e ti „ s z a k író já tó l’* k é r te m .

A  té m a  a d o t t  v o lt,  h is z  az u tó b b i id ő b e n  o rsz ág o s  fó ru m a in k o n  
tö b b s z ö r  is e lő té rb e  k e rü l t  a  m ű v é sz e te k  és a  k r i t ik a  je le n le g i a la 
k u lá sa . A k tu á lis  p ro b lé m á iv a l fo g la lk o z o tt a  X I. p á r tk o n g re s s z u s  (a 
n é p rő l a  n é p é r t  je ls z a v á v a l k e ll lé tre h o z n i m a g a s  m ű v é sz e ti s z ín v o 
n a lú  k ö z é r th e tő  a lk o tá s o k a t) ,  é s  m o s t, a  IX . K IS Z -k o n g re s sz u s o n  is 
fo g la lk o z ta k  a  f ia ta l  m ű v é sz e k  h e ly z e té v e l, f e la d a ta iv a l .  A  té m a  te 
h á t  n e m c sa k  a k tu á l is ,  d e  so k  k é rd é s b e n  m in d  a  m a i n a p ig  sem  tö r 
té n t  h a tá ro z o tt ,  eg y sé g e s  á llá s fo g la lá s  és  a  k ö z v é le m é n y  k ö ré b e n  is  
m e g le h e tő s e n  szé lső ség es  v é le m é n y e k  h a n g z a n a k  el.

C h ik á n  B á lin t illetekffisségét az  is  a d ja ,  h o g y  ő sz tő l a  M ag y a r 
N é p k ö z tá rs a sá g  K é p ző m ű v é sze ti A la p já n á l d o lg o z ik  m a jd ,  é s  m in t  
e d d ig i í rá s a ib ó l is  k id e rü lt ,  é r tő  is m e rő je  a  k é p z ő m ű v é s z e t k é rd é s é i
n e k .

M o ttó : ,,A  m ű v é sz e t n é lk ü lö z h e te tle n , c sa k  tu d n á m , h o g y  m ih e z ” .
(C octeau)

— A  k é p z ő m ű v é s z e t a k tu á l is
p ro b lé m á já n a k  tá rg y a lá s á n á l
g y a k ra n  v is sz a té rő  m o n d a t a  m á r  
e m lí te t t  je lszó . M it é r th e tü n k  ezen  
m a  n á lu n k  — az  iz m u so k , az  
a b s z t r a k t  fe s té s z e t  k o r á b a n  — , 
h o g y  m o d e m , m a g a ss z ín v o n a lú  
k ö z é r th e tő  a lk o tá s ?

— Nehéz kérdés, szakmai 
berkekben, is tépiík egymás 
haját a művészettörténészek 
ki, mit tart közérthetőnek, s 
mit nem.

— Varga Imrének — a Ká
rolyi szobor alkotójának — 
volt egy gondolata, de ez is 
csak az elméletben fogadható 
el, mert gyakorlati alkalmazá
sa problémáikat vet fel. Neve
zetesen: a művésznek tudatá
ban Ítélt lennie annak, hogy 
kiknek alkot — nép, ifjúság, 
—, s hogy a befogadó közeg, 
milyen jeleket képes megérte
ni ahhoz, hogy a közölt infor
máció, gondolat sugallj on, 
mondjon számára valamit. Te
hát a művész feladata: olyan 
nyelvrendszerrel közvetítse a 
mondanivalóját, amelyet a né
zők megértenek. De ez a jel

rendszer, heterogén és változó 
is. A fejlődés mindig a múlt 
csúcsain halad, és a művészet 
a nagy művészek által halad 
előre. Tehát nem az a járható 
út, hogy a művész, vagy a mű
vészet gügyögjön-dadogjon, — 
mondván, hogy a nép ezt érti 
—, hanem a képzőművészetben 
való jártasságot kell növelni. 
A kiváló, nagy tehetségek, 
mindig is a kor előtt jártak, 
nem voltak elég közérthetőek 
— elég, ha Csontváryra, Der- 
kovitsra gondolunk — de egy
két évtized múlva a nemzeti 
kultúra szerves részévé váltak, 
az elérhetetlennek tűnő csú
csokból járható út lett. Ez a 
folyamat napjainkban egyre 
gyorsul.

— E z az  e lm é le t  ö n m a g á b a n  
szép , e lfo g a d h a tó , d e  m é g is c s a k  
a r r ó l  v a n  szó , h o g y  a  m ű v é sz e t 
p ró b á ljo n  h a tn i ,  o ly a n  n y e lv e n  b e 
s z é lje n , a m it  m in d e n k i  m e g é r t ,  az 
e g y e te m is ta  is , d e  a  sza b o lc s i in 
g ázó  is  . . ,

— A lényeg, ahol megfog
ható a dolog: a közlés. Az em-

berek, az osztályok p-oblé- 
máinak megfogalmazása. Nem 
az a művész, az igazán realis
ta, aki olyan technikával és 
alapgondolattal festi a képeit, 
mint a reneszánszkori meste
rek. Nem a tökéletesség a cél, 
hogy az alma leguruljom a vá
szonról. Ez épp olyan l’art 
pour l’art, mint az, ha valaki 
minden megkötöttséget elvetve 
öntözi le vásznait festékkel. A 
cél: a közlés, hogy elmond
junk valamit a nézőknek.

— P o n t  e r rő l  v a n  szó . M ilyen  
le g y e n  a  k ö z lé s?  A  k o r  a  m o d e rn , 
h a la d ó  m ű v é s z e t s z in t jé n  á lljo n , 
v a g y  k ö v e sse  a z t a s o k sz o r  X IX . 
század i íz lé sv ilá g o t, a m e ly  a  n é 
z ő k ö zö n sé g  e g y  ré s z é t, m a  m é g  
e lég  je le n tő s  ré s z é t  je lle m z i?

— Véleményem szerint a 
mai magyar művészetnek a 
XX. század második felének 
szellemében kell alkotnia, an
nak ellenére, hogy a közönség 
egy része Barabást, vagy Mun- 
kácsyt kedveli. A modem, ha
ladó művészekben mindig él 
egy önkifejezési vágy, hogy 
megcsináljanak valamit. És 
azt meg is csinálják függetle
nül attól, hogy a közönség ki
neveti, vagy a kritika lepocs
kondiázza őket. Egy nagy mű
vész nem mérlegel, hanem azt 
állítja a néző elé, amit az Én 
diktál, s mivel igazi művészről 
van szó: a közönség és a mű 
előbb-utóbb egymásra talál. 
Vannak persze olyan alkotók 
is, akik figyelik a széljárást, a 
jelszavakat, a kereskedelmi le
hetőségeket, s ennek szellemé

ben termelik az árucikkeiket. 
Ezeknek természetesen semmi 
közük a művészethez, amit 
csinálnak az „pszeudo-művé- 
szet”, álművészet; gondolatok 
és tartalom nélkül.

— M ai k épzőm űvész -é ti v itő h  k -  
b a n  — é n  ú g y  v e szem  é fz re , fő 
k é p p e n  n e m  is  a r ró l  v a n  szó , 
h o g y  m ily e n  g o n d o la to k a t k ö zö l
jö n  e g y  m ű , ez  a  k é rd é s  m á r  
tis z táz ó d o tt, h a n e m  a  m eg e lő ző  
lé p c s ő fo k ró l:  h o g y a n  k ö z ö lje  a  
g o n d o la to k a t.  S z e rin te m  i t t  v a n  
m a  a  p ro b lé m a . A fe s tő  n e m  a l 
m á t  fe s t, h a n e m  sz ín fo lto t, n e m  
te s te t ,  a la k o k a t  á b rá zo l, h a n e m  
v o n a la t, a la k z a to k  je le n n e k  m eg  
a  v á sz n o n .

— A kérdés tehát — milyen 
eszközökkel, jelekkel — rossz 
szóval élve, milyen stílusban 
alkossunk? Nemcsak ma prob
léma ez, a tizes évektől kezd
ve, amióta az absztrakt festészet 
megjelent, a művészek elsza
kadtak az objektív világtól — 
képeiken nincs tárgy, nincs 
ember, — s attól független ké
pi rendet akarnak felállítani 
„tiszta festői eszközökkel”. A 
képen belül akarnak olyan 
harmóniát, vagy diszharmó
niát teremteni, ami valamit 
mond a nézőnek. Véleményem 
szerint — nem általános véle
mény ez —, ezeknek az alko
tásoknak, ha korlátozott mér
tékben is, de megvan a helyük 
és jelentőségük és jogosan tar
tanak igényt arra, hogy mű
alkotásoknak, illetve az alko
tójukat művészeknek tekint
sük.

Mindenki ismerősei
3  p e r c  a  N e o p r i m i t í w e l

r t t  v a n  a  N e o p rim itfv ,
H a t m é ly e n  é rz ő  szív ,
S m e r t  k o k a in t  so se  szív,
J e lle m e  n a g y o n  p o z itív .

H a t d a ra b  h o m o  s a p ie n s  
Z e n é n k tő l le p ih e n sz ,
M ert jo g a in k a t  v é d i a z  E N SZ  
K é st r á n k  h iá b a  fe n sz .

H iv  a  N e o p rim itiv  . . .

*71 s z e p te m b e r
F é l tu c a t  ő s e m b e r
G itá r t  v e t t  k ézb e  és p e n g e te tt
M ert m á s b a n  n e m  re m e k e lt .

N e n é z z e te k  fu rc s á n  r á n k  
N em  g o n o sz t ta k a r  a  r u h á n k ,  
T ié r te te k  ég  b e n n ü n k  a  lá n g  
S c s a k  v ég ső  é rv  a  b u m e rá n g .

H iv  a  N e o p r i m i t i v , . .

LELKES TAPS közepette 
énekelte ars poeticáját a Ne- 
bu rongyosbálján 6 prémek
be burkolt, szekercékkel, láb
szárcsontokkal hadonászó „ős
ember” és éjszakai műsoruk 
befejezését is hatalmas ová
ció és siker kísérte. Méltán. 
Egyetemünkön nemigen szok
tunk hozzá az ilyen jellegű 
műsorokhoz.

Aztán a műsor után vissza- 
vedlettek farmemadrágos 
(végz)ósökké és feltűnés nél
kül mulattak hajnalig a ne
gyedévesek búcsúztató bál
ján. Csak néhány ismerős 
rázta meg a kezüket. „Remek 
volt.”

Kik is ők tulajdonképpen, 
akiket több száz ember is szo
kott hallgatni, mégis csak ke
vesen ismerik őket közelebb
ről.

Név szerint: Jobbány Gyu
la (Vászon), Jancsó Kornél, 
Nagy Gyula (Szipü), Szentir
mai László (Irma) Markó Ist
ván (alias Jack Bruce), Szán
tó Péter (Yetl).

Mindannyian végzősök és 
külker szakra járnak.

Az együttes gyakran ját
szik egyetemi körökben. Ezt 
tanúsíthatják azok is. akik a 
közös megmozdulásokon részt 
szoktak venni. Gitárjaikkal 
nemcsak a rongyosbálok, év
folyambulik alkalmával lép
nek fel, hanem a tiltakozó 
nagygyűléseken, az egyetemi 
ünnepségeken és a KISZ-ren- 
dezvényeken is. Nem kis sze
repük van abban, hogy az 
utóbbi időben ünnepségeink 
hangulata oldottabbá, von
zóbbá vált. Nekik sikerült 
az, ami előttük ritkán volt 
tapasztalható, tiltakozó dala
ikkal megénekeltették, meg
mozgatták az egybegyűlteket. 
De a történtekről, az együt
tes életéről valljanak inkább 
ők maguk. Az alapítótagok 
közül hárman; Jancsó Kornél,

A rongyosbáli fellépés után

Jobbágy Gyula és Szentirmai 
László.

JANCSÓ: Másodévesek vol
tunk, amikor Nagy Gyuszi és 
Jobbágy Kornél 'discot tartot
tak az egyetemi klubban. Itt 
“ismerkedtünk és jöttünk ösz- 
sze négyen. Másodévben már 
egy csoportba jártunk, ekkor 
csatlakozott hozzánk Jack. 
Ősszel, amikor szüretelni men
tünk, magunkkal vittük a gi
tárokat is. Ott játszottunk 
először közösen.

JOBBÁGY: Megvolt az el
ső nyilvános fellépésünk is. 
Vaskúton elmentünk a szüre
ti bálba és lehetőségünk nyílt, 
hogy „beugorjunk” a helyi 
zenekar helyett. Ez volt a 
kezdet, az „ős-primitiv” kor
szak. Visszafelé a vonaton már 
a többiek is velünk énekeltek. 
Ismert protest songokat. Bob 
Dylan-, Donovan-, Joan Baez- 
számokat játszottunk.

SZENTIRMAI: Több helyről 
is meghívásokat kaptunk. 
Többek között a chilei szo
lidaritási nagygyűlésre, a 
MOM-ba, de részt vettünk az 
első évfolyam hagyományos 
kirándulásain is. Mi voltunk 
az egyik akadály. Megénekel
tettük a csoportokat.

A  kollégiumban is egy szo
bába kerültünk Kornéllal. 
Hozzánk jártak fel a többiek. 
Kialakult egy szoros baráti 
társaság.

JOBBÁGY: Harmadévben
csatlakozott hozzánk Szántó. 
Ö is a marketinges csoport
ba került. Ekkor kezdtünk 
el komolyabban készülni egy- 
egy fellépésre. Mindannyian 
megtanultunk gitározni, oda
figyeltünk az éneklésre is. 
Népdalok, protest-songok, spi
rituálék szerepeltek a műso
runkon.

SZENTIRMAI: Lassan a 
nevünk is ismertté vált. Va
laki ránk ragasztott egy ször
nyű nevet. Mi lettünk a Han
gulat brigád és ilyen név 
alatt ajánlgattak egymásnak 
a kultúrosok, szervezők. Volt, 
amikor egy héten már két 
fellépésünk is volt, annak el
lenére, hogy mi csak kedvte
lésből csináltuk. Ez már sok 
volt.

JOBBÁGY: Közrejátszott
ebben az is, hogy mi soha nem 
kértünk pénzt, míg egy akár
milyen pol-beates fél óráért 
is hatszáz forintot kért. Elha
tároztuk, hogy ezeket a „spon
tán” fellépéseket csökkent
jük. Inkább kevesebbszer ját
szunk, de alaposan felkészü
lünk.

JANCSÓ: Neoprimitivként a 
tavalyi NEBU rongyosbálon 
léptünk fel először. Valaki 
megintcsak ránk ragasztotta a 
nevet, de ezt már vállaltuk, 
sőt a külsőnket is a nevünk
höz igazítottuk. Kedvenc szá
mainkra pedig külön a mű
sorhoz illő szövegeket írtunk.

A sikerből ítélve érdemes 
volt. A közönség a politikai 
dalokat előadó együttes után 
a fűszeres, pikáns, csipkelődő 
nótákat éneklő Neoprimitívet 
is elfogadta. S a név rajtuk 
is marad. Helyesebben mond
va az utódokon, mert az utol
só fellépés alkalmával az első 
évfolyamosok közölték, meg
alakítják az utód együttest, a 
(neo) Neoprimitív együttest.

Az őstagok szeptembertől 
szétválnak (Jobbágy az egye
temen marad gyakornokként, 
Jancsó és Szentirmai a Ma
gyar Rádióhoz kerül gyakor
noknak, a többiek a szakmá
ban helyezkednek el Buda
pesten) de a baráti társaság 
összejár majd és ha hívják

őket, szívesen vállalnák a jö
vő évi ker-kari induló meg
írását és eljönnének a NEBU 
rendezvényeire is. Kedvük 
van, az ötletek sem hiányoz
nak.

JANCSÓ: A spanyolországi 
polgárháborúról készülő meg
emlékezésen szeretnénk legkö
zelebb fellépni. Külön műsort 
készítünk. A dalok mellett 
szeretnénk verses betéteket 
is beilleszteni.

JOBBÁGY: Nagyon nagy se
gítség lenne, ha központilag 
tudnának szétküldeni megfe
lelő hangulatteremtő anyago
kat. Nemcsak szövegeket ha
nem kottákat, esetleg lemezt is 
kiadhatnának. Már volt szó 
arról, hogy hangszalagra 
éneklünk 5—6 dalt, s ha meg
felelőek, sokszorosításra ke
rülnek. De végül is a terv 
kútba esett. Pedig az ötlet 
életrevaló volt. Lenne lehető
ség a megvalósítására. Ná
lunk vannak jó énekesek, 
együttesek, akik lemezre éne
kelhetnék azokat a dalokat, 
amelyeket érdemes lenne nép
szerűsíteni. Ma még az ün
nepségek túl hivatalosak. A 
zenés bevezető élményszerűb- 
bé tenné őket, segítené, hogy 
többen aktívan — énekléssel, 
tapssal, esetleg tánccal — 
részt vegyenek a műsorban.

Nálunk miért nem énekel
nek szívesen az alapszerveze 
tek tagjai? Mert sokan nem 
ismerik a szövegeket. Hiába 
van a fejükben. Ez önmagá
ban kevés. Nagyon kevés a 
megjelenő, ehhez a műfajhoz 
tartozó szöveg és kotta. Ha 
megjelenik, azt is szétkapkod
ják.

A Világifjúságban rendsze
resen jelentek meg kották és 
dalszövegek. Magától értetődő 
lenne, hogy felvegyék őket 
egy nagylemezre és kotta szö
veg melléklettel forgalomba 
hozzák. Most már nálunk is 
dolgozik a dorogi lemezgyár. 
A KISZ KB propagálhatná, 
támogathatná a munkát. Biz
tos, hogy sikere lenne, mert 
a tapasztalat is azt mutatja, 
hogy igény van rá. A lemez
hallgatás közben a szöveg is 
a fülbe jut és az ünnepsége
ken mindenki énekelne. A le
mezek anyagát pedig két-há- 
rom évenként fel lehetne 
frissíteni. Nagy közösségfor 
máló hatásuk lenne . . .

Hat fiú búcsúzik. Távozá 
sukkal sajátos színfolttal lesz 
szegényebb az egyetem. Re
méljük, utódaik hamarosan 
felidézik emléküket.

S. J.

— D e ez  a  k o n c e p c ió  b e le fé r- ..
a  „ n é p r ő l  a  n é p é r t”  je ls z a v á b a ?

— Elméletileg igen. Van a 
képeken annyi tárgyi utalás, 
hogy el lehet igazodni rajtuk. 
Az emberek vizuális, érzelmi 
viszonyulása azonban egyelőre 
olyan, hogy a festményeken is 
elsősorban az evidensen megje
lenőt keresik. Embereket, tár
gyakat, ezek viszonylatát. Ke
vesen veszik a fáradságot, 
hogy a „kézzelfogható” mögé 
nézzenek, és ha a kép nem 
természethű, a szín nem meg
szokott, már zavarban vannak.

A Kokas-szintű képek mást 
mondanak, ha csak rájuk néz 
az ember és tovább megy, 
mintha hajlandó elidőzni előt
tük. Miért van itt minőségi kü
lönbség egy ránézés, vagy az 
elidőzés között és miért nincs 
egy történelmi csatakép ese
tében. A csatakép előtt az em
ber nem a kompozíció, hanem 
a kép „sztorija” kedvéért áll 
meg. Itt egy halott — ott egy 
ló stb., stb. A Kokas képnél 
nem tud a sztorin elidőzni, 
nem a történetet, hanem a 
gondolatokat kell feldolgoznia 
és ez sokkal nehezebb, fárad
ságosabb.

— Vagyis qrról van szó, 
hogy a csataképhez a néző ér
zelmi úton is kapcsolódhatott, 
a Kokas képnél pedig az ér
zelmi közelítés után esztétikai, 
gondolati értékeket is meg 
kell vizsgálni. A régebbi képe
ket könnyebben megértette, 
birtokba vette a néző. Az is, 
akinek semmiféle esztétikai 
képzettsége nem volt. A mai 
modemekhez már bizonyos 
előképzettség kell, hogy a né
ző megérthesse őket, „ráhan
golódjon” a képekre. Egy mű
vészettörténész írta: „együtt 
kell, hogy rezonáljon a művel”.

— A  m ű v é sz e te k  tö re k v é s e :  — 
a  c sú c so k o n  to v á b b lé p v e , — a  k o r  
s z ín v o n a lá n  ö ssz e g ez n i és  a z t m e g 
h a la d v a  e lő re lé p n i.  A  m ű v é sz  e n 
n e k  s z e lle m é b e n  a lk o t ja  m e g  m ű 
v e lt, d e  s e m  ő , s em  az  a lk o tá s  
n em  le h e t  fü g g e tle n  a  h a rm a d ik  
té n y e z ő tő l, a b e fo g ad ó tó l, a  n éző 
tő l. A  n é ző  p e d ig  Je le n le g  c so d á l
k o z ik , b o s sz a n k o d ik , e se tle g  n e v e t 
a z  ú j  m ű v é sz e t a lk o tá s a i  e lő tt.  
A m íg  a  ré g e b b i s t í lu s o k  f e lü d ü 
lé st, ö rö m ö t je le n te t t e k  s z á m á ra , 
a d d ik  az  ú j  b iz o n y ta la n n á  te sz i, 
m e r t  n e m  é r t i  a m i tö r té n ik  k ö r ü 
lö tte . L á tja ,  h o g y  h a ta lm a s  ö ssze 
g e k é r t  k e ln e k  e l  o ly a n  k é p e k , 
a m e ly e k é r t  ő  e g y  f i l lé r t  s e m  a d 
n a , s  e g y  m á s ik  k é p , a m irő l a  
k r i t ik a  a z t  ír ta ,  h o g y  c sa p n iv a ló a n  
ro ssz , n e k i  te ts z ik .  F e lm e rü l b e n 
n e  a  k é rd é s ,  k ib e n  v a n  a  h ib a ?  A 
k r i t ik u s b a n ,  a z o k b a n  a k ik  v a g y o 
n o k a t  k ö l te n e k  a  n e k i  n e m te tsz ő  
k é p e k re , v a g y  b e n n e , a k i  m in d 
e z t  n e m  é r t i .  H o g y a n  g o n d o lk o 
d ik ? : a  k r i t ik u s  é r t  a  d o lg áh o z , 
h isz  e z  a  m u n k á ja .  A k i v á sá ro l 
n e m  b o lo n d , h o g y  k id o b ja  p é n zé t 
a z  a b la k o n . E z e k  s z e r in t  m a g á 
b a n  — a  n é z ő b e n  le h e t  a  h ib a . 
íg y  a la k u l  k i  egy  k e lle m e tle n , 
n y u g ta la n í tó  é rzés . A k ö z ö n sé g e t, 
a  n é p e t  t e h á t  k é p e z n i k e ll. M eg
fe le lő  m ó d s z e r t  k e ll a  k ö z tu d a tb a  
v in n i, h o g y  m in d e n k i  m e g k ö z e lí t
h e ss e  a  m ű v e k e t.  M l l e h e t  e z  a  
m ó d s z e r?

— Jelenleg kialakult a né
zőkben egyfajta bizonytalan
ságérzet és a képek láttán 
sem tudják eldönteni tetszik-e, 
vagy nem, a mű. Nem mernek 
örülni. Azt nézik, kinek a ne
ve szerepel a képek alatt, és 
ha ismert név, akkor esetleg 
rávágják, hogy a kép jó, tet
szik. Ez a tekintélyelven ala
puló szemlélet uralkodik a 
szakmán belül is. Nincs érve
lés, nincs magyarázat. Az át
lagnézőt így nem sok minden 
segíti abban, hogy megállapít
hassa mi az érték, meddig 
tart a művészet, hol kezdődik 
az iparos munka. Bár az utób
bi években a kritikában mint
ha megindult volna egyfajta 
pozitív folyamat.

— ö s s z e fo g la lv a ;  f ig y e le m b e - 
v é v e  a z t ,  h o g y  a  n a g y  m ű v é s z e t
n e k  a  c sú c so k o n  h a la d v a  ke ll 
m e g h a la d n ia  ö n m a g á t,  h o g y a n  é r 
te lm e z z ü k  m a  a  je ls z ó t „ a  n é p rő l, 
a  n é p é r t” ?

Tegyük meg azt, hogy a né
pet közelítsük a művészethez. 
Kérdés magától adódik, ho
gyan? Néhány örvendetes 
tény, máris magáért beszél. 
Hetvenezer résztvevője volt 
az elmúlt évben a szervezett tár
latlátogatásoknak. Óriási szám 
ez, s ha ezek a tárlatlátogatá
sok olyanok lennének, amilye
nek lehetnének. . .  a  kritiká
nak, a könyvkiadásnak, a tö
megkommunikációs eszközök
nek is jelentős feladatai len
nének. Csak egy példa: a Ko
kas kiállítás után, melyet elég 
sokan nem értettek meg, be
szélgettem másfél órát két is
merőssel, akiknek nem tet
szettek Kokas művei. A be
szélgetés után egész más 
szemmel látták a képeket. Ne 
szégyelljük, hogy ma náiunk 
egy modern alkotás még nem 
evidensen szól a néphez. Mer
jük észrevenni és bevallani 
ezt! Csak ilyen alapállással 
lehet helyes úton keresni s 
megoldást.

Sebők János

— M ilyen  a la p o n , m e ly e k  a  k r i -  
ir iu m a i, h o l v a n n a k  a  h a tá r a i  a  
a n e k  a  m ű v é s z e tn e k ?  H a  e g y  la i-
u s  m e g n é z  e g y  M o n d ria n  k é p e t
- v o n a la k a t,  s z ín e k e t  lá t .  H a  ő k  
lag a  c s in á l h a so n ló t ,  s z in té n  v o -  . 
a la k a t,  s z ín e k e t  h e ly e z  e l  a  k é -  n  
cn . E g y  M o n d riá n  k é p  s z á z e z re -  £  
e t  é r ,  a  la ik u s  m u n k á ja  s e m m it. \  
ié rd és, h o l, m ib e n  á ll  a  k ü lö n b 
ig ?  M l a  m é rc e ?  S o k a n  ezze l a  0 
o n d o la tm e n e t te l  k é rd ő je le z ik  e 
íe g  a  m o d e rn  m ű v é sz e t lé tjo g o -  1( 
u lts á g á t is . M ert a m íg  a  n é ző
äy L e o n a rd o  v a g y  eg y  R em b - ”  
a n d t k é p e t  néz. tu d ja ,  h o g y  szép , \  
lá to t t  r á .  m e g fo g ta ,  e s z té tik a ila g  J, 
i b e fo ly á so lta . H a e g y  é r té k te le n  r  
:ép re  n é z e tt  r á ,  m e g tu d ta  á lla p i-  1  
ani, h o g y  ro ssz . T u d o t t  v iszo n y !-  t  
a n i . . .  c

— Régebben sem volt ez 
lyen világos. A régieknél a 1 
léző a valósággal tudta köny- £ 
íyebben szembesíteni a látót- I 
akat. A modern képeknél ta- , 
án az a probléma, hogy még J 
>lyan evidensen megmutatko- * 
:ó értékek sincsenek, mint ! 
így Leonardo, vagy egy , 
Rembrandt mű esetében. . .  ,

— A modemek, a non-figu- ] 
-atív festészet — Malevic ] 
üandinszkij festészete — már a j 
nűvészet ezen ágának a végét, . 
nondhatni zsákutcáját jelenti ,
— a színek szerepének hang- , 
yúlyozását egészen a foltfesté- , 
ízetig. Ezek a művészek le
mondtak a tárgyi valóságról, ] 
ás „tiszta festői eszközökkel” 
ilkotnak. Eljutottak addig a 
pontig, ahonnan tovább már 
lines fejlődés és csak annyi
ban hozhat a képzőművészet 
ij értéket, amennyiben egy 
gondolati vagy akár műfajon 
kívüli fordulat következik be. 
Mit értek ez alatt? Török
bálinton Rózsa Gyula diákat is 
vetített. Többek között egy 
Mondrian képet, s  utána egy 
másikak is, ami bár nagyon 
hasonlított az előző képhez, de 
nem táblakép volt, hanem egy 
modern, szobabelső. Vagyis az 
önmagukban formalistává 
váló képzőművészeti játékok, 
ha táblaképként nem is hoz
hatnak újat, de eredményez
hetnek egy olyan színfolt — 
arány — egyensúly — hangu
lat ismeretet, amely lehetővé 
teszi, hogy más művészeti 
ágakban, építészet (nem a 
nyomasztó, szürke panelhá
zakra gondolok) bútorok, bú
torszövet, textiliák, (iparmű- 
vésiziet) — alkotóan felhasznál
hassák őket. A táblaképeken 
való játszadozás, kísérletezge
tés ellen jogos a fellépés — a 
néző-, a kritika részéről egy
aránt, — de azt nem szabad 
elfelejteni, hogy a vászonra 
csurgaitás mintáival esetleg 
később függönyök mintáiban, 
bútorszövetek színeiben, újra 
találikozhatunik.
. —  S o k a n  v a l l já k ,  h o g y  a  m o 

d e rn  m ű v é sz é t, a z  iz m u s o k  a  k a p i
ta liz m u s  te rm é k e ,  s  m iv e l i r r a c io 
n á l is á t  á b rá zo l, ez a  f a j ta  m ű v é 
s ze t b o m lá s te rm é k . Az iz m u s o k a t 
a z o n b a n  n á lu n k  is  s z e rv e s e n  b e 
é p í t ik  a  m ű v é s z e t  a lk o tó  m u n k á i 
b a n . H o g y a n  k e z e lh e t jü k  e z t  a  
d o lg o t?  H ol a z  a  h a tá r ,  a h o l a 
m ű v é sz e t n e m  „ d a d o g ” , d e  n e m  
is  j u t  „ z s á k u tc á b a ” ?

— Ez a legnehezebb kérdés. 
Induljunk ki abból, hogy a 
művész nem „spekuláló” alak, 
nem úgy gondolkodik, hogy 
nekem most modernnek kell 
lennem, ezért ezt és ezt csiná
lom. A művész ösztönösen ér
zi, hogy Barabás stílusában 
már nem festhet. Ma már nem 
az fontos, hogy a kép „meg
szólaljon”, az arckép tükrözze 
a modell^ sejtelmes mosolyát. 
Ez a nézőnek egy harmadik 
személynek érdektelen.

Ma egy portréban is álta
lános mondanivalót kell a mű
vésznek megfogalmaznia. Mert 
csak akkor érdemes egy motí
vumot, amelyet már százszor 
megfestettek, újra megfesteni, 
ha valami kornak megfelelő 
tartalmat tudunk belesűríteni. 
Úgy nem festhetünk, mint az 
elődök. Modern „nyelvet”, ki- 

| fejezési eszközöket kell talál
nunk. Ezt a törekvést ná
lunk, véleményem szerint leg
jobban Kokas Ignác képviseli. 
O jutott el arra a fokra, ami 
még realizmusnak fogható föl, 
es továbblépve az absztrak
cióban veszélyessé válhat, 
hogy elveszti a valóság talaját, 
viszont visszalépve kevesebb 
gondolatot tudna közölni, mint 
így. Mi van a fesztészetében, 
amiért ezt állítom? Mindig 
megtart az objektív világból 
aPnyi fogódzót, amennyi a né- 
zőt eligazítja, de fölhasználja 
az izmusok képépítési — szín
elméleti elgondolásait is, és 
ezáltal egy olyan egységet hoz 
letre, amely az összetett ala
pozás által képes az egyre bo
nyolultabb gondolati közlésre 
melyet napjaink informá
ció aradata megkíván. Ma min
den affelé halad, hogy minél 
hatékonyabban tudja kifejezni 

J magát. Ez a hatékonyság az ő 
fesztészetében megvan.



Miért ilyen  — hogyan  leh etn e  jobb?
(Az egyetemi és főiskolai versenysport helyzetéről)

NAGY KÁR — persze csak 
ezen írás szempontjából —,
hogy ez idő szerint a Magyar 
Olimpiai Bizottság elnöksége 
még nem hozta nyilvánosság
ra a montreáli olimpiára uta
zó sportolók végleges névso
rát. Ugyanis, ha ez már tu
dott lenne, akkor érdekes 
számításokat lehetne végezni. 
Például arról, hogy az egye
temek és főiskolák sportklub
jai milyen százalékkal kép
viseltetik magukat az utazó 
csapat sportolói között.

Ki lehetne azt is számolgat
ni, hogy hány olimpiai' kikül
dött jut a különböző sport
egyesületeknél az összes iga
zolt versenyzőre vonatkozóan, 
és hány az egyetemi klubok
nál. Vagy éppen az is meg
határozható lenne, hogy az 
olimpikonok között milyen az 
egyetemet, főiskolát végzők 
vagy végzettek aránya. (Ter
mészetesen, most csak azok
ra gondolok, akik nem az 
egyetemi, főiskolai klubok 
színeiben sportolnak.)

Mire lenne jó, ha ezek az 
adatok és számítások rendel
kezésre állnának? Mondjuk 
arra is, hogy talán „empiri
kusan" is megerősítenék a 
magyar sport egy félig-meddig 
ismert jelenségét: nevezetesen 
azt, hogy az egyetemi és fő
iskolai sportélet helyzete eny
hén szólva nem kielégítő, 
hogy ezen intézmények sport
klubjai tekintélyükhöz, ha
gyományaikhoz, tényleges 
fontosságukhoz viszonyítva, 
lényegesen kisebb szerepet 
töltenek be a magyar élsport
ban, mint más sportegyesü
letek. (Szerintem nem kell 
különösebb tehetség ahhoz, 
hogy nyugodtan ki lehessen 
jelenteni: ha már meglenné
nek az adatok, akkor igazol
nák az előbbi állítást.)

A FÖ GOND azonban az, 
hogy mi lehet mindennek az 
alapja? Az egyetemi és főis
kolai sport sajátos jellemzői
nek tulajdonítható-e a kiala
kult helyzet, esetleg más kül
ső tényezőkben kell-e keres
ni az okokat, avagy mind
kettőben? Nyilván azon is el 
kellene gondolkodni, hogy 
egyáltalán fontos-e ez a kér
dés az egyetemek és főisko
lák egész sportélete szem
pontjából és lényeges-e az 
egyetemes magyar sport szem
szögéből ?

Ez utóbbi kérdésre vélemé
nyem szerint a felelet: egy
értelmű igen.

Azért is lényeges ez a prob
léma az egész magyar sport
élet szempontjából, mert az 
egyetemi és főiskolai sport 
lényegesen nagyobb szerephez 
juttatása, talán valamit segít
hetne a sportélet bizonyos 
megoldásaiban. Hogy melyek
ben?

ELŐSZÖR IS így kapna — 
legalábbis a mainál kedve
zőbb — mozgásformát az a 
sokat emlegetett ellentmondás 
(vagy nevezhetnénk inkább 
szükségszerűségnek is): hogy 
a magas színvonalú sporttel
jesítmények eléréséhez egyre 
nagyobb időbefektetésre kény
szerülnek a sportolók. Ugyan
is a tanulás az a tevékeny
ség, amely viszonylag a leg
optimálisabb módon egyeztet
hető össze az élsportolással. 
(Hiszen a tanulás van a leg
kevésbé „időhöz kötve”, már
pedig az ma már nyilvánvaló 
akár elismerjük, akár nem, 
ettől még tény marad —, hogy 
rendszeresen bejárni pl. a 
munkahelyre dolgozni, és köz
ben világszínvonalú eredmé
nyeket produkálni a sport
ban: ez egyre inkább lehetet
len.)
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Mindehhez hozzá kell tenni 
még azt, hogy természetesen 
az egyetemek és főiskolák ré
széről is megfelelő, „rugalma
sabb” hozzáállás esetén kép
zelhető el csak, hogy az él
sportolók közül többen vál
lalják e kettős (de legalább 
összeegyeztethető) teher vise
lését. A „rugalmasabb” hoz
záálláson azt értem, hogy 
nem diplomát kellene „adni” 
egy-egy válogatott sportoló
nak, ahogy az ma többnyire 
történik —, tisztelet a kivéte
leknek — hanem olyan ösztön
díj és vizsgarendszert kidol
gozni az élsportolók számára, 
amely figyelembe veszi speciá
lis társadalmi helyzetüket, de 
ugyanakkor a kötelezettségek 
teljesítését tőlük is ugyanúgy 
elvárja!

Arról nem is beszélve, hogy 
egy magasabb színvonalú 
és komoly eredményeket pro
dukáló egyetemi és főiskolai 
versenysport jelentős hatást 
gyakorolhatna a jelenleg elég 
„siralmas” állapotban levő tö
megsport életére is. (Az él
sport ezen hatása az „alsóbb 
szintekre"’ mindig is nyilván
való volt.)

Visszatérve most a jelenlegi 
helyzetre és kutatva a kiala
kult adottságok okait, szeret
nék leírni két, általam fontos
nak tartott tényezőt ezzel kap
csolatban.

a) Az első és talán leglénye
gesebb az, hogy a magyar 
sportvezetés az egyetemi és 
főiskolai sportot — hogy úgy 
mondjam — „leírta”. Nem tart
ják különösebben érdekesnek 
hiszen az általános vélemény 
szerint azok, akik egyetemre, 
főiskolára járnak, és eddig 
nem nyújtottak kiemelkedőt a 
sportban, azok ezután sem 
fognak, a többiek pedig úgyis 
megtalálják a versenyzési le
hetőséget más sportegyesüle- 
tekb'en.

(A fentebb leírtak mellett 
ez a szemlélet többek között 
azért is támadható, mert egy
részt az egyetemi és főiskolai 
klubok számára is kialakítható 
lenne egy jól működő után
pótlásrendszer, másrészt pedig 
a sportoló szempontjából sem 
mindegy, hogy azokkal együtt, 
vagy azok „előtt" játszhat, ver
senyezhet, „produkálhat” a 
legtöbbet, akikkel egyébként 
is együtt ül az előadásokon, 
együtt vizsgázik, akikkel rend
kívül sok közös élménye van.)

b) Sajnos azonban nem le
het mindent a „külső” ténye
zőre fogni. Az egyetemi és fő
iskolai klubok belső helyzete 
is ellentmondásos, és elsősor
ban ezen egyesületek vezetése 
sem mindig a legmegfelelőbb 
módon történik. Kétségtelen 
az, — éppen a már említettek 
következtében is —, hogy na
gyon szűkösek és korlátozot
tak az anyagi és pénzügyi le
hetőségek, hogy aggasztóan 
rossz a létesítményhelyzet. De 
azt semmi sem indokolja, hogy 
már meglévő komoly hagyo
mányokat és tradíciókat sem 
képesek sok sportágban ápolni 
az egyetemi klubok, és arra 
sincs magyarázat hogy leg
alább egymás között miért nem 
koordinálják tevékenységüket?

Hiszen, ha egyelőre például 
másképp nem megy, akkor 
miért ne lehetne serkenteni a 
létesitményhálózat közös, op
timálisabb kihasználását, miért 
ne lehetne egyeztetni és meg
felelően kialakítani egy min
den szempontból jó sportági 
struktúrát a különböző klu
boknál. (Elgondolkoztató az 
is, hogy a messze legnépsze
rűbb magyarországi sportág
ban, a labdarúgásban az egye
temi és főiskolai csapatok 
szinte semmilyen szerepet nem 
játszanak.

PEDIG A LABDARÚGÁS
nagy vonzerő a „közvéle
mény”, a közönség megnyeré
sének és a sportklub belső 
fejlődésének szempontjából is 
Jó példa erre néhány nagy vi
déki sportegyesület fejlődése 
(pl. Tatabányai Bányász, Zala
egerszegi TE, a győri Rába 
ETO, a VIDEOTON SC stb.)

De ha jó sportági szerkeze
tet nehéz kialakítani külön- 
külön az egyes kluboknál, ak
kor miért nem lehetne egy 
központi egyetemi sportegye
sületet létrehozni, amely biztos

hogy tudna olyan szántén 
produkálni, mint bármely je
lenlegi kiemelt egyesületünk. 
Talán még jobban is.

Viszont ehhez le kellene 
mondani partikuláris érdekek 
érvényesítéséről, meglevő
„klubsovinizmusról” is, és leg
főképpen sokkal magasabb 
színvonalú szakmai, irányítási 
és vezetési „produkciót” kel
lene nyújtani!

Újvári József
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több — 4 hazai és 6 külföldi 
— építőtábort szervezett az 
egy éve működő építőtábori 
bizottság.

A hazai építőtáborok közül 
a legnagyobb érdeklődés az 
elmúlt évekhez hasonlóan, a 
salgótarjáni tábor iránt volt, 
itt két turnusban, 50—50 fő 
dolgozik majd nyáron. A há
romszoros túljelentkezés tette 
szükségessé a balatonaligai 
tábor megszervezését.

Ismét lesz építőtábor Mis
kolcon. Az LKM-ben 70 szov

jet, NDK-beli és magyar 
egyetemista kap munkalehető
séget. Szintén „nemzetközi” a 
győri tábor: július végétől 3 
hétig lengyel és bolgár fiata
lokkal dolgoznak együtt a mie
ink.

A táborok szervezői a mun
ka utáni szabad idő tartalmas 
eltöltéséről is gondoskodtak: 
párt-, állami és gazdasági ve
zetőket hívtak meg, Balázs 
Béla-filmeket vetítenek, és 
sportrendezvények is lesznek 
bőven.

Tavaly nyáron a középisko
lások táboraiban — szabad
idő-felelősként — egyete
münkről mintegy 30-an vet
tek részt. Jó munkájukért a 
KISZ KB dicséretben része
sítette őket, s idén néhányan 
közülük táborvezetőként dol
goznak majd ezekben a tábo
rokban.

Külföldön Katowicében, 
Várnában, Berlinben, vala
mint a Szovjetunió 3 városá
ban lesznek építőtáborok.

Karate — Egy új sportág jelentkezik
Tömegsport is lehetne

A  s p o r tá g  n e v e  a  h a tv a n a s  é v e k  k ö z e p é n  je le n t 
m e g  a  m a g y a r  s a jtó  h a s á b ja in .  A  n é v  m ö g ö tt  k é r 
d ő je le k  s o ra k o z ta k  (K a ra te  — ö n v é d e le m ?  G y il
k o sság ? ) je le z v é n  a  ta n á c s ta la n s á g o t  é s  b iz a lm a t-  
la n sá g o t,  a m e ly  a  T á v o l-K e le trő l  s z á rm a z ó  s p o r t 
á g a t  fo g a d ta .  „M ás  e m b e re k  s p o r t ja ’* szö g ez ték  
le  v é g ü l, é s  a  k a ra te  c sa k  é rd e k e s  c so d a b o g á r
k é n t  k e r ü l t  id ő n k é n t  ú j r a  és  ú j r a  a  k ö z tu d a tb a , 
d e  s p o r tá g k é n t  n e m  tu d o t t  m e g h o n o so d n i. E ge-

t s z é n  a  h e tv e n e s  é v e k  k ö z ep é ig . E k k o r  k ö v e tk e z e tt  : 
be  a  fo rd u la t .  A  m is z tik u s  fé lh o m á ly b ó l a  k a ra te  
e lő lé p e tt ,  é s  a  fő v á ro s b a n  h a m a ro s a n  tö b b  k lu b  
is  a la k u l t ,  a m e ly e k n e k  m ű k ö d é s é t m a  m á r  a  k a ra te  
n e m z e tk ö z i szö v e tség e  is e lis m er i. A  k lu b o k  v e z e 
tő i  n e m z e tk ö z i b iz o tts á g o k  e lő t t  s z a k v iz sg á k a t te t -  

' t e k ,  a  k lu b ta g o k  p e d ig  re n d s z e re s e n , h e t i  tö b b 
sz ö r i ed zé sse l g y a k o ro ln a k . A  k a r a te  i r á n t  é rd e k -  

» lő d ő k , a  k lu b o k b a  je le n tk e z ő k  s z á m a  p ed ig  eg y -
■ rí» n,íi-

Nyáron egyetemünkön egy
hetes edzőtáborra biztosított 
lehetőséget a testnevelési tan
szék és így alkalom nyílik, 
hogy a belga bajnokcsapat 
tagjainak segítségével bemuta
tókat, házi versenyeket ren
dezzenek és újabb vizsgafoko
zatokat szerezzenek a felké
szültebb sportolók.

Mi lesz a folytatás? A klub 
tagjai felajánlották, hogy a 
Kinizsi utcai kollégium porta 
alatti klubját saját erőből 
szeptember 31-ig kimeszelik, 
használható állapotba hozzák 
és ősztől itt folytatnák az ed
zéseket. A klub vezetői el
mondták; szeretnének valaki
hez, valamelyik intézményhez 
tartozni. A kollégium igazga
tónőjével, a diákbizottsággal 
eddig jó kapcsolatot sikerült 
fenntartani. Miért ne folyta
tódhatna ez a jövőben? Annál 
is inkább, hisz a kollégium 
sportolási lehetőségei is korlá
tozottak és a karatézők szíve
sen fogadják az új jelentkező
ket is. Ennek érdekében fiim- 

' vetítéssel egybekötött bemuta
tót, fotókiállítást is terveznek 
szeptemberre. A terem adta 
lehetőségeket szeretnék maxi- 

' málisan kihasználni. Ezért szi- 
; vesen fogadnak az új tanév

ben minden jelentkezőt. Addig 
’ is az érdeklődők megtekinthe

tik a júniusi edzőtábor bemt- 
1 tatóit június 7—12-ig, hétfő,
■ szerda, pénteken 8—10-ig és 
' 17—19-ig, illetve kedd, csütör

tökön 9—11 és 19—21-ig és
1 szombaton 8—12-ig.

Egy nálunk még ismeretlen 
; új sportág vár a megértésre, 

támogatásra, segítségre. „Üttö- 
rői” itt segítenek, itt dolgoz
nak az egyetemi klubban.

Ismerve az egyetemi tö- 
1 megsport helyzetét, az egye- 
1 lőre szinte megoldhatatlan ne- 
' hézségeket, (pálya- és terem

hiány) á karate lehetőséget te
remthet nagyon sok diáknak 

; mozgásigénye kielégítésére.
■ Még azt is meg merem koc- 
[ káztatni, hogy tömegsport le-
■ hetne belőle. Elsősorban az 

egyetemeken. Csak egy terem
’ kell hozzá, a többi önerőből is 
| megoldható. Az egyetemi 
' KíSZ-bizottságok sportfelelő-
■ sei sokat tehetnének az ügy 
; előmozdítása érdekében.

Japánban a karate kötelező
■ sportág, nálunk a Kertészeti
■ Egyetemen a diákok alternatív
■ tárgyként választhatták. Miért 
t ne lehetne a példa ragadós?

Sebők János

2; „A karate létjogosultsága r
• mellett szól, hogy a test szel-  ̂

lemi fizikai, állapotának frissí- |
i tése, megőrzése céljából szin- , 
i te korhatár nélkül űzhető.
: (Funakochi mester még nyolc- (
■ vanéves korában is aktívan  ̂
. sportolt.) Ezért is ilyen vonzó. ;

Hasznos és szép sportág. A Iá- É 
; nyok a lazító gyakorlatok se- t
• gítságével csinosak maradnak e 
: idősebb korban is. A fiúk pe- j 
. dig egyformán fejleszthetik az , 
I izomzat minden részét és így t 
i a test arányos, kisportolt ma- s 
: rad a későbbiekben is.”

Az eddigi véleményekben, i
• ismertetésekben nem esett \ 
! még szó róla, de a karatéról i 
' tudni kell azt is, hogy az egész j
- világon amatőrsport. Ázsiában t 
1 a legnépszerűbb, ahol szinte t
• valamennyi országban ismert, E 
1 de egyre elterjedtebb Ameri- j
• kában és a nyugat-európai \ 

országokban is. A szocialista <
• országok közül Jugoszláviá-
■ ban, Lengyelországban, Cseh- , 
1 Szlovákiában van SHOTOKAN t
■ karate szövetség. A Nemzetkö- 3 
1 zi Szövetség ma rendkívül j
• erős japán befolyással dolgo-
■ zik. Ennek köszönhető, hogy a ,
- szövetségen belül minden j
• funkciót csak aktív sportoló j
■ tölthet be. így akarják meg- j
■ akadályozni az elbürokrati- ,
• Zálódást, azt nehogy hozzá , 
) nem értők vegyék át a sportág j
■ irányítását. Szélesebb körben j
■ való elterjedését sok helyen az j
> is gátolja, hogy néhányan — (
> kaszkadőrök, pankrátorok, j
■ karaténak nevezik azokat a , 

bemutatókat, amelyeknek j
■ semmi köze nincs a sporthoz. £
i Magyarországon a sportág « 
5 egyelőre gyerekcipőben jár. A 
. már ismereteit két klubon ki- f 
L vül a Külkereskedelmi Főis- 1 
, kólán és a Kertészeti Egyete- 1 
j men működik rendszeresen í 
z karate klub.

n e m E ge- r e  n ő .

Az egyik aktívan működő, 
nagy létszámú klub — má
sodikként az országban — 
egyetemünkön alakult meg. A 
sportágról, a klub történeté
ről Koncz János végzős hall
gató, a klub egyik vezetője tá
jékoztat:

— „Az utóbbi időben több 
újságban is lehetett olvasni a 
karatéról, de ezek a cikkek 
többet ártottak, mint használ
tak a sportágnak. Elsősorban 
azért, mert karate címszó alatt 
olyasmiről írtak, aminek kevés 
köze van ehhez a sporthoz. 
Talán ezért keringenek még 
ma is különböző hiedelmek a 
karatéval kapcsolatosan halá
los ütésekről, rúgásokról, hogy 
cserepet, téglát törnek a ka- 
ratézok, hogy néhány hónap 
alatt a leggyengébb emberből 
is legyőzhetetlen bajnok lesz, 
stb. Ezekben a cikkekben 
kaszkadőrökről, önvédelmi 
tanfolyamokról van szó. Ah
hoz, hogy a karate létjogosult
ságot kaphasson, ezeket a tév
hiteket kell eloszlatni.

A karaténak anpyiban van 
köze a me n de - mond ákh oz, 
hogy az önvédelmi sportok 
nagy családjába tartozik.

1922-től sportág hivatalosan, 
japán eredetű. Gichin Funa
kochi mester rendszerezte elő
ször. Tokióban bemutatókat 
tartottak, amelyre nevelésügyi 
szakembereket, sportvezetőket 
hívtak meg. A bemutató ha
talmas sikert aratott és a 
sportág rövid időn belül nép
szerű lett. Ma már például a 
japán egyetemeken napi négy 
óra edzés folyik.

A karate mint sport, két 
forrásból táplálkozik. Az egyik 
— ütésekkel, kombinált önvé
delmi rendszer, a másik pedig 
testedző, fegyelmező rendszer. 
Ez utóbbi a kínai Shao lin ko
lostorból származik. A szerze
tesrend vallási fegyelme meg
követelte a szigorú testedzést, 
de mivel a verekedést, az üté
seket a vallás tiltotta, így ala
kult ki a karate testkultúrát, 
önuralmat fejlesztő változata. 
A karaténak ezen belül is 
többféle változata, ha úgy tet
szik stílusa van. A legelterjed
tebb a SHOTOKAN karate. 
Európában a karatézők 50 szá
zaléka ezt űzi. Mély testtartást 
követel, távolról hatásos, nem 
engedi közel a küzdőket. Egy 
másik változat a kung-fu, — a 
technikára alapít, a küzdők 
közel engedik egymást, pró
bálnak elhajolni, kikerülni az 
ütések elől. Ez a leglátványo
sabb stílus a néző számára.

Nálunk a SHOTOKAN ka
rate a népszerű. A világbajnok 
is ebben a stílusban küzd. Ö 
az öt dános japán Tanaka. A 
cselgáncshoz hasonlóan itt is 
fokozatok vannak — 10 tanu
lófokozat (lcyu) és tíz mester
fokozat (dán). A legalacso
nyabb a tizedik kyu. Ezt akkor 
szerzi meg a sportoló, ha be
lép az egyesületbe. A későb
biekben pedig le kell tennie a 
tanulóvizsgákat. Az első mes
terfokozatot (első dán) hat év 
gyakorlás után lehet elérni, 
vagyis a fokozatok elérési ide
je és a hozzájuk tartozó tudás- 
szint is meghatározott. A mes
tervizsgát tehát csak az teheti 
le, aki hatévi gyakorlás mel
lett maximálisan eleget tesz a 
vizsgafeltételeknek is.” 

Magyarországon két évvel 
ezelőtt alakult az első karate

klub a Mélyépterv Vállalat 
patronálásával és a cselgáncs
szakosztály mellett működött. 
Alapítója és vezetője Kecskés 
Sándor (2. kyus) volt. Ezen 
klub versenyzői rendelkeznek 
a legmagasabb vizsgafokoza
tokkal, s  így más kluboknál 
ők vezetik az edzéseket.

Az alapító tagok között vc»lt 
a Mélyépterv Vállalatnál Ju
hász György is, aki jelenleg az 
egyetemi klub egyik vezetője.

„Jelen pillanatban közel 100 
rendszeresen sportoló tagja 
van a klubunknak, hetente 
háromszor tartunk edzést. Hi
vatalosan szakosztályt nem tu
dunk alakítani, mert még 
nincs magyarországi szövetsé
günk, de azért választottunk 
klub vezetőséget és rendes 
szervezeti keretek között meg
határozott szakmai tematika 
szerint folyik a munka az ed
zéseken.

A felszerelésünket, a ruhá
kat (japán parasztok ősi vise
leté, vékony anyag, mert a 
küzdők nem fogják meg egy
mást) a ’ segédeszközöket mi 
megtmk készítjük vagy szerez
zük be. A tagok havi 30 forin
tos tagsági díjat fizetnek. 
Pénzbeli támogatást nem ka
punk senkitől. A pénz a fel
merülő közös költségeket (fel
szerelés, reprezentációs kiadá
sok, edzői díjak, edzőtáborok) 
fedezi. A jelenleg nálunk spor
toló 100 emberből 70 egyete
mista, de jár közénk orvos, 
újságíró, volt cselgáncsozó, 
festő stb. És egyre többen jön
nek lányok is.”

A karatét ma még sokan el
lenérzésekkel, tartásokkal fo
gadják. Félnek attól, hogy aki 
karatézik, az utcai verekedés 
alkalmával összetörheti, eset
leg agyonütheti a másikat. A 
kételkedők a karate sportág 
jellegét is megkérdőjelezik. Mi 
is a jelenlegi helyzet? Koncz 
János szerint:

„Azt hiszem azzal a problé
mával, amellyel most a karate 
küzd minden új sportágnak 
meg kell küzdenie. Így volt ez 
a rokonsportág, a cselgáncs 
esetében is. Hogy itt vizsgák 
vannak? Más sportágakban 
ugyanezt minősítési szintnek 
nevezik. A karatéban — nem
zetközi viszonylatban is — 
éppúgy megvannak a verseny
zési lehetőségek mint más 
sportok esetében. A tévhittel 
ellentétben nem durva sport. 
Statisztika bizonyítja, hogy 
kevés a sérülés. Ami pedig ki
fejezetten mellette szól; reá
lis, napi életben is előforduló 
szituációkban való helytállásra 
nevel.

Ami a félelmet illeti. Ez a 
veszély más sportágakban is 
fennáll. Elég ha csak a bok
szot, a vívást, a cselgáncsot, 
a birkózást említem. Sok em
bert, fiatalt valóban azért 
vonz a karate, mert körüllengi 
egyfajta misztikus köd — a 
halálos ütések, rettenetes po
fonok légköre —, de azok, aki
ket csak ez vonzott már az el
ső edzések után „meglógtak” 
tőlünk, nem bírták a fegyel
met, az összehangoltságot. Az 
a szellem, ami az igazi karaté- 
zőket jellemzi, idegen volt tő
lük.”

A karatézők népes táborá
ban több orvost is találni. 
Őket (Radó Gábort és Zalai 
Lászlót) arról kérdeztem, ho
gyan látják orvosi szemmel a 
karatét?



Földes Péter: íg y  írtok ti  —  és (most) így írtok én
Chikán Bálint:

Hova tűntek az izmosok?
A mikor az ősz mesterhez 

beállítottam, éppen egy 
kiállítást állított be. A mes
ternek ez már nem az első 
kiállítása, ha ez a beállítás el
készül, ez lesz a második. Egy 
kép tűnik tel, megkérdezem: 
Mit ábrázol a kép mester? 
Ez, kérdezi a mester, tényleg, 
most látom csak, na nézd, hát 
ezt is én csináltam, hú de ér
dekes, nem is tudtam . . .  A 
mester nagyot szív pipájából. 
Most már tudom, mikor fes
tettem. Mikor nem voltam ott
hon, és felborult egy virág
váza, annak a nyoma.

(Közbevetőleg megjegyzem, 
a tájékozatlan olvasó kedvé
ért, hú de sokan vannak, jaj 
istenem), hogy nekem van 
ám a mestertől egy képem. 
Nem ábrázol semmit, így az
tán úgy értelmezem, ahogy 
csak akarom. Nagyon jó kép. 
Nem is cserélném ám el sem
miért, csak egy másik ké
pért.)

A mester tövig szívta gyö
kérpipáját, réveteg szeme egy

másik képre téved. Mi ez 
mester? Ez? Ez! Ez egy kép, 
mondja a mester. Igen, a nagy 
művészet gyakran abban áll, 
hogy ilyen és ehhez hasonló 
egyszerű válaszokat ad a ter
mészet által felvetett kérdé
sekre. A művész vörlienyes, 
álmatlanságtól csipás szeme 
szórakozottan kalandozik
képről képre. Végül egy kép
szögön fennakad. Megpihen, 
majd továbbsiklik. Űjabb 
kép. Címe: A Sabin nők be
oltása Sabin-cseppekkel. Mon
dom neki (csak úgy bizalma
san, ahogy köztünk ez járja): 
Mester, kezitcsókolom, én 
nem alkalmatlankodnék, de az 
a kép olyan furcsa egy ki
csit . . .  Mér, furcsa az, mondja 
a mester, nem furcsa, csak 
fordítva var.

Nahát, sose hittem volna! 
Most már értem. Csak egy 
kérdés marad még megvála
szolásra.

Hova tűntek az izmosok?

Blahó Miklós: Dr. Bubú tanai
A minap nagyon fá jt a 

S* fe jem , meg unatkoztam  
í j  eléggé, fogtam  magam, be
léptem  a KISZ-be. O tt már 
sokan voltak, nagy örömmel 
fogadtak, egyből vállalták, 
hogy m ajd én vállalok vala
m it. Elvállaltam, hogy egy 
istálló lovait fogom ostoroz
ni. A z egyik lovat úgy hívták: 
hiba. Ezt ostoroztam. De ez 
nem  volt elég, ez egy kom p
lett KISZ, itt  kom plexet kell 
vállalni. (Ez a kom plex kü 
lönben nem  tudom m it jelent, 
talán valami műanyag, de 
nem  biztos). Elvállaltam, hogy 
az ostorozott lovaknak meg
írom egykötetes főm űvem et 
ké t kötetben, „dr. B tanai” 
címmel.

A  K ISZ-ben kitörő örömmel 
fogadták m űvem et. (Ponto
sabban a fogamat törték ki, a 
fe jem et pedig be. így helyre
állt az egyensúly.) Nem értet-

Fotó: Eszes
F  épeket látok, kiállításon 

vagyunk. N em  is képek 
ezek o szó igazi értelmében, 
hanem alkotások. S m ind
egyik alatt tömören csak eny- 
nyi: Fotó Eszes.

— Még gyerm ekkorom ban  
láttam a Fotó Háber című  
filmet, nagyon m egtetszett, 
felvettem a Fotó Eszes nevet 
— kezdi a beszélgetést Pista. 
(Kérdezte valaki, hogy miért 
pont így hívják?)

— Hogyan került gép a ke
zedbe?

— Ennek is már van v a g y  
nemistudománydesok éve. A z  
iskolában a padtársamnak 
volt egy fényképezőgépe, azt 
loptam el. Azóta csak ötlete
ket lopok, néha még magam
tól is.

lenleg egy sincs, m ert a m últ
kor m indkettő  kiesett, am ikor 
egy tém át (=  nőt — a szerk.) 
kicsit jobban m egnéztem.

Pistáról különben tudni 
kell, hogy ő volt lapunk fotó
sa. Nemsokára befejezi az 
egyetem et és kilép az életbe. 
Van egy ars poeticája is: az 
objektív is szubjektív. Te

gyünk fe l hát neki még egy 
kérdést, ha már úgyis beszél
getés.

— Pista, hol fogsz dolgozni 
egyetem után?

— Szám ítógépeket szeret
nék fényképezni egész éle
temben. Ez m inden álmom. 
Most végeztem  egy úszótanfo
lyamot — szabadúszó leszek.

Ha megjön (Újvári) József

tem  az egészet. Én jó t akar
tam. Es pont azok nem  érte t
tek meg engem, akiknek én 
jót akartam .

Megfogadtam, hogy ezután  
nem  akarok semmit. Ezt há
rom évre előre elfogadták 
vállalásnak.

És ekkor jö tt az értékelő 
taggyűlés. Ügy jártam, m in t az 
egyszeri dollár, leértékeltek. 
Nem tetszett nek ik a m üvem, 
pedig igazán csak az volt ben
ne, hogy m iért hagyják benn a 
szikét az em ber hasában, am i
kor a fogát kihúzzák? Es, 
hogy kerül a csizma az asztal
ra és, aki sokat ivott, az a 
borsót m iért pont a falra 
hányja? Mindössze ilyen kér
désekkel foglalkoztam  és m ár
is m ilyen nagy botrány lett 
belőle!

Soha többé nem lépek bele 
semmibe!

'T 'egnap este élsportolni
•*- akartam , da az összes 

kosárlabdapálya tömve volt. 
Kerestem valami elhagyatott 
helyet, ahol lehet élsportolni, 
így ju to ttam  el egy moziba. 
És ezzel kezdődött a kálvá
riám. Megnéztem egy filmet, 
az elsőt életemben. Soha töb
bé nem megyek moziba. Má
soknak is csak ezt tudom 
ajánlani.

Nem tudom, m iért engedik, 
hogy nálunk film eket gyártsa
nak, egy szocialista ország
ban. Persze léteznek a prob
lémák, am iket a film  felvet, 
de minek ebből még filmet is 
csinálni? Nézze meg m inden
ki a problém át, és kész!

Különben is: a rendező te
hetségtelen, a vágó tehetség
telen, a mozigépésznek re
meg a keze, ráadásul a jegy
szedő néni még el is tépte a 
jegyemet. Otthon nem fogják

elhinni, hogy moziban voltam. 
Bár ne lettem  volna!

Em pirikusan is be tudnám  
bizonyítani: a magyar film 
válságban van. A foci az nincs 
válságban, m iért nem azt 
gyártják  inkább? Meg a 
könyveket! A m últkor is ol
vastam  egy könyvet, az is jobb 
volt, m int ez a film.

Jöttem  kifelé a moziból, s 
próbáltam  levonni belőle a 
tanu lságokat Nem tudtam . 
Hogy m iért? Nézzük csak!

A film egy nagy nulla volt. 
Ha ebből még a tanulságot is 
levonnánk, negatív szám len
ne a végeredmény, amivel 
nem tudnék m it kezdeni. 
Egy tanulság azért mégis van: 
Csúnya lányokat csak akkor 
vegyünk feleségül, ha muszáj, 
vagy ha meg vagyunk őrül
ve.

A nevemet egyébként rö
vid „u”-val írják.

Dobos Péter: Hány méter 
a hexaméter? (vers, ha nem látszana)

hanyattdőltek a cigánylányok 
kezükben egy cickány, 
úgy hányták a kereket, 
mint én szoktam vizsgán

tegnap délben beleléptem  
kezemben a cickány, 
én a sokkal is beérem, 
vízen élek, s tintán

de lám, hol a guzsalyom, Prométheusz én vagyok,
kezemben a cickány, kezemben a cickány,
csak tudnám, hogy mi bajom, de a májam elfogyott, 
fekszem egy lány titkán jöjjön holnap, lesz tán

( va'aki kérdezte: Péter
kezedben a cickány, 
hány méter egy hexaméter? 
ó, ha én azt tudnám!

Koncz János: A  holnap elébe 
(beszélgetés a karatéról)

— M iután elloptad a gépet, 
fotózni is kezdtél?

— Először nagyon sokáig 
nem  tudtam , hogy mire való 
az egész. A zt hittem , zsebrá
dió, de csak a Kossuthot fog
ta, később gombokat és radí
rokat tartottam  benne, de er
re túl kicsi volt.

Ezután Pista szinte egyik 
napról a másikra híres ember 
l-tt. Hogy is történt?

— A katonaságnál szoktam  
rá a fényképezési e.

— Hány szeme van egy fo
tósnak? (Na, Pista, erre mit 
mondasz")

— Ez elég fogas kérdés 
volt, de hát szem esnek áll a 
világ, ezért azt mondom: a fo 
tósoknak általában két sze
m ük van. N ekem  sajnos je-

C orozatunk  újabb részé- 
ben — akárcsak az eddi

gi 435 ezer folytatásban — 
hasonlóan az eddigiektől elté
rően, megintcsak a karatéról 
lesz szó. Eddig főként olyan 
em berekről írtam , akik elébe 
m ertek rohanni a holnapnak, 
nem féltek semmitől. Volt 
közöttük okleveles közgazda, 
körleveles garázda, most pe
dig beszéljünk a karatéról.

A szó eredetét illetően a 
nyelvészek hullái megoszla
nak. Egy vélemény: török ere
detű, a Karagőz — kár a gő
zért öcsi összetételből szár
mazik. Másik vélemény: Ka- 
raén-karate, egyszerű magyar 
ragozás. H ántsuk le a szóról 
a misztikumot, lássuk mi a 
valóság?

Sokan azt hiszik, hogy itt 
m indenkit agyonvernek, rúg
nak vagy pofoznak. Ez pe
dig nem igaz. Engem is 
agyonvertek, mégis itt vagyok.

Egyetemi kocsi

legtöbb a telefon is. így esett 
a választásom a közgázra.

Már két éve jártam  az 
egyetemre, de a nyilvános te 
lefonállomások sajnos m ind  
foglaltak voltak, vagy rosszak, 
így megint csak nem  sikerült 
telefonálnom. Erdemes-e így 
élni, m ehet-e ez így tovább? 
Ilyen kérdések m otoszkáltak  
bennem, am ikor egy barátom  
— örök hála neki — javasol

ta, hogy m enjek fe l a Köz
gazdászba, ott van két telefon is. 
Néha persze írni is kellett, de 
hát m ásként nem  megy: vala
m it valamiért!

Azóta teljesen boldog va
gyok. Életem  legszebb pilla
nata az volt, am ikor m indkét 
telefonon kerestek egyszerre. 
Ha visszagondolok ezekre az 
esetekre, m ondhatom : érde
mes volt!

Bánki András: A  Fradi, 
mint magánember

A kara te  — állítom  — nem 
veszélyesebb, m int a sakk 
vagy a dominó. Volt egy bará
tom, menő sakkozó volt, ma 
m ár nem él. A másik — ulti
zott éjjel-nappal —, szintén 
meghalt. Egyiket a 6-os, mási
kat a 49-es villamos ütötte el. 
Hát nem jobb a karate? Igaz 
én busszal járok.

Sérülés? Hogy hol vannak a 
fogaim? Tessék? Ja, a fü 
lem? Értem  a kérdést. A 
m últkor elszédültem egy ki
csit. Szerencsére a tanszék tá 
mogat. Nem a szervezés tan 
szék, egy másik. A Nemzetkö
zi Szövetség elismerte. Én 
vagyok az egyik. Egyik-másik 
m ár egész jól csinálja. Az 
egyik kislány például egyszer
re három  rendőrt te tt harc- 
képtelenné. Plusz a postást.

Mit is akartam  mondani az 
elején? Hogy vigyázzunk egy
másra. Akkor nem lesz baj. 
Jelenleg hetvenen járunk . Né- 
hányan m ár tolókocsiban, de 
ők is itt vannak. Éljen! Én 
élek-halok!

A m últkor rájöttem  vala- 
m ire és azóta is ez a vé

leményem. Az egyetemen, ezt 
bizonyítani is tudom, nem 
csak diákok, hanem  tanárok 
is vannak. Ezért még nem fog
tam  volna tollat, de tegnap 
délután, a Fradi meccsen 
újabb felfedezést te ttem : egek 
a tanárok nincsenek mindig 
az egyetemen. Estefelé már 
igencsak kevés van belőlük, 
hát még éjjel. És ez ü tö tt szö
get a fejembe.

Hova tűnhetnek  ezek este, 
hogy másnap, m intha mi sem 
történ t volna, ú jra  itt legye
nek közöttünk, ezzel ism étel
ten feladva nekem a leckét 
(szó szerint és átv itt értelem 
ben egyaránt).

M ár egy hete csak a tan ár
ra  gondolok. Hol lehet, am i
kor nincs itt?  Mert, ha nem 
itt van, akkor bizonyára más
hol van. Ma reggel aztán — 
tegnap megint győzött « F ra
di — megoldottam a rejtélyt. 
A tanár nem csak tanár, h a
nem ember is. Sőt, helyenként 
magánember. (Ebedli különö
sen jól játszott tegnap.)

Ha pedig magánember, ak
kor otthon a helye. Tehát a 
tanárt otthonában kall felke
resni, hátha előbújik ott be
lőle az ember. Csak azt a ta 
nárt lehet otthonában felke
resni, am elyiknek van ottho
na. Am elyiknek nincs, jazt

nem lehet, bár ő is tanár. De 
hol m agánem ber az ilyen? 
(Nyilasi kissé halványabb 
volt, de ez érthető, az ő dresz- 
szét többször mosták ki.)

Felkerestem  a tan árt ottho
nában, hogy m egtudjam  tőle, 
hogy érzi magát otthon, és ha 
jól, akkor m ért mászkál el 
folyton az egyetemre, ha meg 
nem, akkor meg pláne m ért 
mászkál folyton az egyetem
re, ahol csak még rosszabbul 
fogja m agát érezni?

S most előtiem a tanár, 
m int magánember. Ritkuló 
hajá t lobogtatja a szellő (fé
nyes szellő, m int megtudom a 
tanártól), kezében az egy hét 
m úlva megjelenő Közgazdász 
egy száma. (Erre azért volt 
szükség, m ert megkért, hogy 
mielőtt megjelenik a cikk, 
m utassam  meg neki.) Kissé 
hátradől a széken — felsegí
tem  —, m ajd (a bíró nyomta 
a Fradit, de az akkor is bajnok 
lesz, vagy nem) így kezdi: — 
Nekem az egyetem a második 
otthonom, az otthonom pedig 
a második mur kahelyem. Na, 
most m elyikre kíváncsi? Az 
első, vagy a m ásodik ottho
nomra?

Hú, de ravasz kérdés. Erre 
aztán igazán nem voltam fel
készülve, Na, mindagy, legkö
zelebb ú jra  eljövök. H ajrá 
F rad i!

Molnár Patrícia:

LGT a porondon Fotó: Kemecsi Éva

Tele van!
f^gészen  egyetemre kerülé- 

semig nem  láttam  soha 
telefont. Olyan kis faluból 
jöttem , hogy csak na! Azért 
persze nem  kell azt hinni, 
hogy már korábban nem  hal
lottam  a telefonról. Talán 2 
éves lehettem , am ikor az 
udvaron játszottam , m it sem  
sejtve. Hangokra lettem  f i 
gyelmes. Szüleim  beszélgettek. 
„Meg kéne nézni, nem  csi
nált-e be az a gyerek?” kér
dezte apám, mire anyám  k i
jö tt az udvarra, m egnézett és 
visszam enve ennyit mondott: 
Tele van.

Sajnos rosszul értettem  az 
egészet, azt hittem , azt m ond
ja: telefon. Ez később megha
tározta egész életemet. Közép- 
iskolás koromban m ajdnem  
láttam  egyszer egy telefont, de 
testközelbe nem  kerültem  
vele. Ezután tanulm ányozni 
kezdtem  a különböző egyete
m ek szervezeti felépítését, ab
ból kiindulva, hogy ahol a 
legtöbb titkárság van, ott a Eladó a menyasszony

I




